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به وظیفه خود درباره انتخابات عمل کنیم

سال چهارم  شماره 762   سه شنبه  7 اردیبهشت ماه 1400   14 رمضان 1442  27  آوریل 2021  4صفحه  2000 تومان

رئیس جمهور گفت: انتخابات برای ملت و منطقه سرنوشت ساز است ؛ نگوییم انتخابات اثری بر زندگی ما ندارد.
به گزارش ایسنا، عصر امروز)دوشنبه( حسن روحانی در جمع فعالین اقتصادی با اشاره به آثار مخرب ویروس کرونا بر اقتصاد کشور اظهار کرد: این ویروس جهانی 
و غیر قابل پیش بینی است. اگر دو سال قبل به همه دانشمندان جهان می گفتید مشکل بهداشتی ما در دو سال آینده چیست نمی توانستند این موضوع را 

بگویند. رمال ها هم که می گویند در انتخابات چه کسی پیروز می شود این موضوع را پیبینی نکرده بودند.
وی ادامه داد: از یک کشور و استانی شروع شد که کسی فکر نمی کرد همه دنیا را بگیرد. در ایران هم وقتی اولین بار فهمیدیم این ویروس وارد شده است، 
به مردم اطلاع دادیم. روز آخر بهمن بود، وزیر بهداشت ما گفت دو نوعش در ایران هست. یک آقایی در دولت گفت خیلی بد است که الان نزدیک انتخابات 
هستیم اعلام کنیم، گفتم هر چه می خواهد بشود؛ باید اعلام کنیم. همان روز هم اعلام کردیم.روحانی افزود: بعضی ها باور نکردند، بعضی ها مسخره کردند، 

اما نه فقط ما که همه دنیا مبتلا شدند. یکی می گفت ویروس شش ماهه است. 
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

صادق زیباکلام
هنوز توافقی با آمریکا صورت نگرفته و گفتگوها در مراحل 

اولیه است که تندروها دارند علیه آن صف آرایی می کنند.
درســت مثل برجامِ قبلی، آنقدر تیغ و تیشه بر سرِ راهِ آن 
ریختند که هنوز ترامپ نیامده، شرکتهایِ غربی که بامید 
تغییر فضــایِ بعد از برجام به ایران آمــده بودند، چمدان 
هایشان را بســتند و بازگشتند. بعد هم تندرو دیگری بنام 

ترامپ تیر خلاص را در پیکر بی جان آن شلیک نمود.
و البته تندروها هم طبق معمول یقه میانه روها را گرفتند که 
»دیدید به آمریکاییها نمیشود اعتماد کرد؛ ما از اول هم گفته 
بودیم،و.....« بروی خودشان نیاوردند که از ترس اینکه مبادا 
برجام منجر به تنش زدایی با آمریکا شود، چه بلاهایی که از 
همان ابتدا بر سر آن نیاوردند. هنوز مرکب امضاء آن خشک 
نشده بود که با شــلیک دو موشک که بر روی آن نوشته 
بود:«اسرائیل باید از صحنه روزگار محو شود«، به دنیا پیام 
دادند که مبادا کسی فکر کند که برجام تغییری در دشمنی 
با غرب، شعار نابودی اسرائیل یا صدور انقلاب بوجود  آورده.

مثل برجام قبلی، اینبار هم تندروها نگرانند مبادا توافق منجر 
به تنش زدایی با غرب شده و خللی در آمریکا ستیزی پدید 
آید. بعلاوه همچــون برجام قبلی نمیخواهند بهبود وضع 

اقتصادی بسود روحانی و میانه روها شود.
البته اینبار از یکســو وضعیت و شرایط ما  تغییر کرده، و از 
ســوئی دیگر هم غربیها بدنبال حل و فصل  موضوعات 
بیشتری از صرفا هسته ایی هستند. اما یک واقعیت فرقی 
نکرده: منافع ملی برای تندروها همچنان فرع بر الویتهای 

ایدئولوژیک،سیاسی و جناحی شان هست.

 چرا تندروها نگران توافق
 در وین هستند؟

افزایش 1۵00 مگاواتی 
ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر 

تا پایان دولت دوازدهم

حجم مبادلات تجاری ایران و 
ترکیه باید به ۳0 میلیارد دلار 

برسد

 استخراج غیر قانونی 
رمزارزها به سامانه سمات 

گزارش شود

وزارت کشور از طرح های 
راهگشا برای افزایش مشارکت 

استقبال می کند
 رییــس ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیر و 
بهــره وری برق ایران گفــت: یک هزار و ۵۰۰ 
مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر تــا پایان دولت 

دوازدهم نصب خواهد شد.

 رییــس دفتر رییــس جمهوری بررســی راه های 
توســعه همکاری های تجاری و اقتصادی را یکی از 
محورهای مهم مذاکرات پیش رو با ترکیه عنوان کرد 

و گفت: حجم مبادلات تجاری ایران و ترکیه باید...

 شــرکت توانیر اعــلام کرد: مــردم گزارش 
اســتخراج غیر قانونی رمزارزها را به ســامانه 
سمات اعلام کنند.شرکت مدیریت تولید، انتقال 

و توزیع نیروی...

معاون هماهنگی و ســخنگوی وزارت کشور با بیان 
اینکه برگزاری انتخابات ریاست جمهوری مهم ترین 
رویداد سیاسی کشــور در سال پیش رو است، گفت: 

وزارت کشور بر محور قانونمداری و...
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جهانگیری: گفتمان توسعه 
علمی و فناوری در کشور 

شکل گرفته است
 معاون اول رییس جمهوری گفت: رشد قابل توجه 
تولید علم در مراکز علمی، تحقیقاتی و پژوهشی، 
بیانگر این واقعیت است که گفتمان توسعه علمی 

و فناوری در کشور شکل گرفته است.
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تحلیل سردار علایی از متن اظهارات صریح وزیر امور خارجه 

 انتشار سخنان ظریف نشان داد
 در ایران حرف محرمانه ای وجود ندارد

 رهبری با رئیس جمهور نظامی که سپاه پشتش باشد مخالف است
تحلیلسخنگویحزبکارگزارانازوضعیتکشوروانتخاباتریاستجمهوری

تحلیلاتفاقاتیکهفتهاخیروصففروشسهام

4ریزش بازار بورس ادامه دار خواهد بود؟
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ســردار علایی می گوید: به دلیل نارســایی های 
موجــود در قانــون اساســی و در ســایر قوانین 
کشور، انســجام لازم در اداره کشور وجود ندارد و 
دستگاه های موازی در همه حوزه ها مشغول فعالیت 
هســتند که گاهی به منافع ملی ضربات شدیدی 

وارد می آورند.
انتشــار فایل صوتی محمدجواد ظریف، وزیر امور 
خارجه کشورمان در فضای انتخاباتی و در بحبوحه 
مذاکرات وین با تحلیل های متفاوتی روبرو شــده 
است.سردار حسین علایی، نخستین فرمانده نیروی 
دریایی سپاه پاســداران در واکنش به انتشار فایل 
صوتی ظریف و حواشــی پیش آمده به خبرآنلاین 
گفت: انتشــار مصاحبه وزیر امور خارجه نشان داد 

که در ایران هیچ حرف و رفتار و عمل محرمانه ای 
وجود ندارد و هر سخنی که گفته شود برای عموم 
منتشر خواهد شــد. بنابراین اگر قرار است حرفی 
منتشر نشــود از ابتدا نباید بیان شود.وی گفت: از 
طرفی وقتی به محتوای ســخنان آقای ظریف در 
این مصاحبه توجه شود، بیانگر آنست که اشکالات 
موجود در ساختار اداره کشور خود را در همه جا از 
جمله در سیاســت خارجی و دیپلماســی نیز نشان 
می دهد.سردار علایی تاکید کرد: واقعیت این است 
که به دلیل نارسایی های موجود در قانون اساسی و 
در سایر قوانین کشور، انسجام لازم در اداره کشور 
وجود ندارد و دســتگاه های موازی در همه حوزه ها 

مشغول فعالیت هستند که ...

 عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی مجلــس، ظریــف را یکی از 
صادق تریــن، دلســوزترین و تواناترین 
نیروهای نظام جمهوری اسلامی دانست 
و گفت: انتشار فایل صوتی در این مقطع 
زمانــی فقط بــا هدف آســیب زدن به 

مذاکرات وین انجام شد.
»جلیل رحیمی جهان آبادی« روز دوشنبه 
در گفت و گو با خبرنگار سیاســی ایرنا با 
اشاره به انتشار تقطیع شده از یک گفت و 
گوی محرمانه که در قالب گفت و گوهای 
شفاهی انجام شد، گفت: مذاکرات ایران 
با قدرت های بــزرگ از جمله آمریکا به 
روزهای حســاس خود نزدیک می شود 
و با توجه به شکســت فشــار حداکثری 
آمریکا در بعد سیاسی، نظامی و اقتصادی 
علیه ایران، آمریکایی ها پذیرفتند که این 

فشارها بی نتیجه بوده است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی مجلس بــا بیان اینکــه رژیم 

صهیونیستی احساس خطر و ترس بسیار 
مضاعفی  از نتیجه بخش بودن مذاکرات 
دارد، گفت: اتفاقاتی که در ســایت نطنز 
انجام شد، برخورد با کشتی های نفتکش 
ایرانی و همچنین انتشــار فایل صوتی 
وزیر امور خارجه با هدف آســیب زدن به 

مذاکرات وین انجام شد.
نماینده مردم تربت جام با اشاره به سخنان 
ظریف که بارها بر عدم نامزد شــدن در 
انتخابات ریاســت جمهوری تاکید کرده 
بود، عنوان کرد: اینکه این فرآیند با کمک 
عناصــر داخلی با هدف آســیب زدن به 
انتخابات یا بهره برداری از انتخابات باشد، 
اشتباه است و نباید انگشت اشاره با سمت 
خودی ها برود.جهان آبادی ادامه داد: هدف 
صهیونیستها آسیب به دستگاه دیپلماسی 
کشور، ایجاد تشــتت داخلی و تضعیف 
وزیر امور خارجه است تا به زعم خود در 

مذاکرات وین ایران را زمینگیر کنند.
وی تصریح کرد: در این مقطع باید هوشیار 

بــود و نباید اجــازه داد اختلاف نظرهای 
داخلی و رقابت های انتخاباتی به اهداف 
کلان کشور آسیب بزند. باید تا آخرین روز 
دولت دوازدهم که منتخب مردم است از 
دولت حمایت کــرد و طبق تاکید رهبر 
معظم انقلاب نباید پشت دولت را خالی 
کنیم تا مذاکرات وین به نتیجه برســد و 
رقابت های انتخاباتی را در زمان خودش 
مطرح کنیم.نماینده مردم تربت جام ادامه 
داد: طبعا ظریف به مجموعه دولت اعتماد 
کرده است که دیدگاه ها و تحلیل خود را 
در قالب یک سیاستمدار بیان می کند. در 
این زمینه هم باید مجموعه ای که اقدام 
به انتشار این فایل کردند، توسط نهادهای 
امنیتی ردیابی شوند و هم اینکه نباید این 
موضوع حربه ای برای تخریب دســتگاه 
دیپلماسی شود. زیرا این امر همان خواسته 

رژیم صهیونیستی است.
وی تاکیدکــرد:  در ایــن زمــان خاص، 
 شناخت دقیق شرایط کشــور، شناخت 

دقیق دوســت و دشــمن و افرادی که 
صادقانــه برای ایــن آب و خاک تلاش 
می کنند، مسئله حیاتی است و ما به جای 
اینکه دستگاه دیپلماسی و وزیر امورخارجه 
را مورد حمله قرار دهیم بایدبه این موضوع 
بپردازیم که دشمن از چه حربه هایی برای 
آسیب زدن به دستگاه امنیتی و دیپلماسی 
ما استفاده می کند.عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: هر 
فردی که دراین ماجرا نقش داشته باید با 
او برخورد شود که به چه دلیل این فایل 

مهمی منتشر شده است.
جهان آبادی سوء استفاده از فایل صوتی 
برای تخریب ظریــف را محکوم کرد و 
ادامه داد: آقای ظریف یکی از صادق ترین، 
دلســوزترین و تواناترین نیروهای نظام 
جمهوری اســلامی اســت و تخریب او 
در ایــن زمان که کشــور درگیر کرونا و 
مذاکرات است، فقط با هدف آسیب زدن 

به مذاکرات وین انجام شد.

 هدف انتشار فایل صوتی ظریف
 آسیب  زدن به مذاکرات وین است

وزیربهداشت:

کروناحداقل۳سالگرفتارمانمیکندوهر۶ماهیکباربایدواکسنبزنیم
وزیر بهداشــت با اشاره به اقدامات انجام شده در کشور در 
زمینه ساخت و تولید واکســن کرونا و با بیان اینکه قطار 
تولید واکسن کرونا در کشور راه افتاد و هیچ ترمزی برای 
آن نیســت، گفت: یکی از موثرترین واکسن های کرونا در 

جهان را در انستیتو پاستور ایران می بینیم.
به گزارش ایســنا، دکتر ســعید نمکی در مراسم آغاز فاز 
سوم کارآزمایی بالینی واکسن کرونا انستیتو پاستور ایران 
و انســتیتو فینلای کوبا، گفت: از همه اساتید و بزرگوارانی 
که زحمت کشیدند تشکر می کنم. همچنین از عزیزانی که 
امروز به عنوان اولین نفرها این واکسن را تزریق کردند تا 
به دنیا و مردم مملکت بگویند که ما به کارمان ایمان داریم. 
همچنین از اصحاب رسانه تشکر می کنم که از روز نخست 
مدیریت بیماری، در کنارمان بودند. از دکتر بیگلری- رییس 
انستیتو پاستور ایران نیز تشکر می کنم که دانشمندی بی 

ادعا اما پرکار است.
وی افزود: در این مدت غیر از لطف الهی، مدیون خیلی ها 
هستم. علی رغم همه ســختی ها و صعوبتی که این ایام 
داشت و نفس گیر بود، گاهی آنقدر نفس گیر که نمی توان 
گفت؛ گاهی آنقدر کســالت بار که نمی توان با واژه ای بیان 
کرد. تلخ ترین و سنگین ترین این لحظات وقتی بود که خبر 
از داغ عزیز همکاری را می دادند که شــبانه روز تن بر این 
آتش زده بود و برای گشودن راه های نفس دیگران خواب 
و خوراک نداشــت و متاسفانه در دقایق آخر نفس خودش 
بسته شد. عزیزانی بودند که خیلی کمک کردند که یکی از 

آنها دکتر بیگلری است.
نمکی ادامه داد: ما اولین کشوری در منطقه بودیم که ۳۶ 
معبر را رصد و بیماریابی کردیم. در ابتدا ما کیت تشخیص 
بیماری را نداشتیم. بعد از شیوع پیک در گیلان و قم یکی از 
همکاران ما چمدانی مقداری کیت به ما رساند. من از دکتر 
بیگلری و مجموعه مقتدر علمی پاستور خواستم که کمک 
کنید و شبانه روز تلاش کردند و کیت ساختند و ما آن ۵۷ 
دانشجویی را که از ووهان آوردیم، با همین کیت ها تست 
کردیم. پاســتور یکه تاز این قضیه بود و در اشاعه آن هم 
کمک کرد که رهبری آزمایشگاه ها را برعهده داشت. امروز 
هم یکی از بهترین، موثرترین و پویاترین نوع واکسن های 

جهان را در دستان توانمند مجموعه پاستور می بینیم.
نمکی گفت: ما وقتیکه کووید یا کرونا آمد، یک ماه قبل از 
اینکه به کشور پا بگذارد، خودمان را آماده کردیم. معتقدم 
یکی از ظریف ترین و علمی ترین شیوه های مدیریت کووید 
در جهان در کشــوری بود که با دســت های بسته اما با 
چشم های باز در اقیانوس بلا شنا کرد. ما به همه جنبه های 
آن اعم از دارو، ماسک و تجهیزات و... پرداختیم. اینکه یک 
کشور ۵۶ روز طول کشید تا از واردکننده ماسک، شوینده و 
لباس محافظتی به تولیدکننده و بعد به صادرکننده بدل شد، 
شوخی نیست. این کار یک حماسه است. همواره معتقدم 
یک عامل داشــت، لطف خدا و عشق. افراد عاشق در این 

سرزمین این کارهای بزرگ را انجام می دهند.
وی افزود: خیلی ها می خواســتند ما زمین بخوریم. در دنیا 

فکر کردند که تیر خلاص جمهوری اسلامی کووید است. 
کشــور تحریم زده، وامانده در همه فشارها و مصیبت های 
اقتصادی و فشــارهای ناجوانمردانــه و کرونا هم تیر آخر 
است. اما غافل از اینکه لطف خدا شامل ما می شود. یکی از 
حوزه هایی که از فروردین ۹۹ به آن پرداختم بحث واکسن 
بود. دوستان را تک تک صدا کردم که فکری برای واکسن 
کنیم. چند راه داشتیم؛ یکی بحث سهمیه کووکس بود که 
قرار بود به ما بدهند. ابتدا قرار بود هشت میلیون بدهند که 
چانه زنی کردیم و به ۱۶ میلیون و ۸۰۰ هزار دز رســاندیم. 
من می دانســتم که تعداد تولیدکننده ها چقدر است، میزان 
تولید چقدر خواهد بود، تقاضای بین المللی چقدر است و زور 
سازمان جهانی بهداشت و کووکس در برابر قلدرهای دنیا 
که تکنولوژی را در دست گرفته، چقدر است. آنها نمی توانند 
حق عضویت شان را از قلدرهایی چون آمریکا بگیرند، چطور 
می خواهند واکسن بگیرند؟. البته ما راهی جز تبعیت از این 
شیوه و سازوکار بین المللی نداشتیم. چهار ماه برای انتقال 
پول ما را اذیت کردند. از این بانک به آن بانک می شدیم. 

ما این سازوکار را رفتیم.
وزیر بهداشــت گفت: سازوکار دوم این بود که فکر کردیم 
که ما برای واکسیناسیون این جمعیت کثیر به غیر از منابع 
کووکس هم نیاز داریم. بر این اساس با هندی ها و چینی ها 
مکاتبه کردیم که ۳۱۲۰ صفحه مکاتبه دارم. اردیبهشــت 
۹۹ با وزیر بهداشت روسیه مذاکره کردم. بگذریم از اباطیلی 
که برخی می گویند. بگذارید بگویند تا خســته شوند. این 

راه را بــا هندی ها، چینی ها و روس ها رفتیم و ۹ ماه طول 
کشید تا توانستیم با روس ها قرارداد ببندیم و ۱۱ ماه طول 
کشــید تا قرارداد انتقال تولید مشترک و انتقال دانش فنی 
ببندیم که حالا عده ای در حســرت این تولیدها می سوزند 
و مانند قارچ ناگهان پیدایشان می شود. من می دانم این ها 

کجا ضربه می خورند.
وی افزود: فردی زنگ زده که یکی از دوســتان که خیلی 
مملکت را دوســت دارد، ۲۰ میلیون واکســن روسی که 
اســمش را هم بلد نبود، دارد و می خواهد این ۲۰ میلیون 
را به فلان کشــور دهد، اما می گوید کجا بهتر از مملکت 
خودم. گفتم این واکسن را از کجا آورده، گفت خریده است 
و دزی ۱۹ یا ۲۰ دلار می فروشــد. گفتم به این آقا بگویید 
که اولا این مسجد جای این حرف ها نیست، دوما اینکه ما 
واکسن را ۹.۷ دلار از روس ها می خریم و سوما اینکه کل 
اسپوتنیکی که روسیه تولید کرده، ۲۶ میلیون دز است که 
۱۳ میلیون دز را صادر کرده و ۶۲۰ هزار دزش را ما خریدیم 
و ۶۰ میلیون هم به ما تعهد دارد. این دام بر مرغ دگر نه. ما 

با چنین شبکه مخوفی روبرو هستیم.
وی ادامه داد: با این حساب اینها با خودشان می گویند که 
این وزیر را نــه می توان خرید، نه می توان با او کنار آمد و 
نه می شــود راهی باز کرد، او محکم تر از این حرفهاست. 
بنابراین تخریبش می کنیم و خسته اش می کنیم و می گوییم 
اســتیضاح وزیر کلید خورد و...  کــه البته نمایندگان این 
حساسیت را درک کرده و به موقع ورود کردند. بنابراین ما 

دنبال واردات رفتیم اما واردات واکسن غیر از کووکس هم 
همین است که می بینید، یعنی قطره چکانی است. ۸۵ درصد 
واکسن را هفت کشــور مصرف می کنند و اگر سفره شان 

سرریز شد، به بقیه هم می دهند.
نمکی تاکید کرد: اما راهی که می شود به عنوان راه پایدار 
به آن تکیه کرد، تولید داخلی اســت. این راه را با جسارت 
و شــجاعت و با تکیه بر دانشمندان متعهد این مرز و بوم، 
همان آرش های کمانگیر عرصه علم آغاز کردیم. ۳۰ سال 
قبل مسئول بهداشت مملکت بودم و همیشه دیوانه آن بودم 
که مملکت روی پاهای خودش بایستد. ایران سرافرازتر از 
آن است که بخواهد دســت گدایی به خارج از مرزها دراز 
کنــد. من اعتقاد ندارم که برای یک لیوان شــیر باید گاو 
خرید، اما اعتقاد هم ندارم که باید تا ابد دانش بومی را نقض 
کرد و دســت به بیرون دراز کرد.وی افزود: اعتقاد من این 
بود که کووید حداقل ســه سال آینده، ما را گرفتار می کند 
و حداقل شش ماه یکبار باید واکسن بزنیم، اعتقادم بر این 
بود که برای موتاســیون ها خودمان باید طراحی کنیم. ما 
موتاسیون های درون سرزمینی خواهیم داشت که متفاوت 
است با موتاسیون های آفریقایی و برزیلی و انگلیسی و... . 
ما در درون این سرزمینی با گستردگی اقلیم و نژاد و ژنتیک 
مختلف موتاســیون های درون سرزمینی خواهیم داشت و 
باید موسساتی داشته باشیم که بتواند برای این موتاسیون 
گام بــه گام قدم هــای تند بــردارد. این کار زیرســاخت 
می خواهد. من ۳۰ ســال قبل که مســئول بهداشت این 

کشور بودم، پاستور و رازی را دیدم و به شدت غصه خوردم 
که ســال ۱۲۹۹ پاســتور را ایجاد کردیم و ۱۳۰۳ رازی را 
ایجاد کردیم، اما آن زمان بوی مرگ می داد. بغض گلویم را 
گرفت. اقدامات زیادی کردم. به سراغ یکی از افرادی رفتم 
که شاگرد پاستور بود و فرد بسیار برجسته ای بود که عاشق 
بحث واکسن بود. برخی عاشق اند، کاسب نیستند، عاشق 
کاسب نمی شود اگر هم چیزی بدست آوردند، رزق حلالی 
اســت که پای عشق شان بدســت آوردند. این فرد یک 
پسری داشت که به او گفت کمک ایران کن، اما آن پسر 
کمک نکرد. بعد سراغ بلژیکی ها رفتم. قبلا ما در پاستور با 
استفاده از پلاسما واکسن هپاتیت می ساختیم و من دنبال 
نوع دیگری از تکنولوژی برای ساخت این واکسن بودم که 
آن را وارد کشور کنم. بعد که از وزارت خانه رفتم تقریبا این 
زنجیره رها شد. وقتی کرونا آمد گفتم خدایا کمک کن تا 
یکبار دیگر بتوانیم زیرســاخت واکسن کشور را به عنوان 
یک ســرمایه ملی فعال کنیم.نمکی با بیان اینکه واکسن 
به چهار راه تبادل علوم پزشکی و غیرپزشکی وابسته است، 
گفت: اگر کشوری واکسن ساز شد، بسیاری از زیرساخت ها 
و قدرت ها را خواهد داشــت. روزی واکسن سازهای دنیا بر 
آن بودند تا کارخانه های واکسن سازی کشورهایی مانند ما 
تعطیل شود و بر این اساس  واکسن را با نازل ترین قیمت 
عرضه می کردند. من اعلام کردم که این یک توطئه است. 
اینها با  صهیونیست ها جمع شدند و می گویند کشوری که 

واکسن می سازد بمب میکروبی هم می تواند بسازد.
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نایب رئیس جبهه اصلاحات ایران گفت: 
اگر بگوییم نظامی به مفهوم کسی است 
که بیاید و قدرت سپاه پشت او باشد به 
نظر من اولین مخالف چنین دولتی می 
تواند رهبر انقلاب باشد و حتما روحانیت 
و مراجــع تقلیــد ایــران مخالف چنین 

وضعیتی هستند. 
سیدحسین مرعشــی، سخنگوی حزب 
کارگــزاران  ضمن حمایــت از عملکرد 
دولت حســن روحانی به ویژه در حوزه 
اقتصادی گفــت: در تحریم های جدید 
صادرات نفت ایران به ۷۰ هزار بشــکه 
در روز رسید، هیچ کدام از دوستان ایران 
حتی چین و روســیه هم نتوانستند هیچ 
کمک مؤثری به ایران کنند. سخنگوی 
حزب کارگزاران بر خلاف ظواهر قضیه 
که دولــت آقای روحانــی در دور دوم، 
دولت ناموفقی در عرصه اقتصاد بود ولی 
کســانی که با واقعیت هــای اقتصادی 
ایران آشنا هســتند به خوبی می دانند 
که دولــت دوم آقای روحانی هم دولت 
موفقی بود که توانســت تورم را در حد 

۴۰ درصد حفظ کند.
او مــی گوید: وضعیــت اقتصادی حتما 
قابل دفاع اســت، ایران یکی از بزرگ 
ترین و ســخت ترین دوره های تاریخ 
اقتصاد خودش را خوشبختانه پشت سر 
گذاشــت و خدا را شــکر قبل از اینکه 
کمر اقتصاد ایران بشــکند، کمر ترامپ 

شکست.
کار روحانی در برجام مشــابه ملی شدن 

نفت مصدق است
مرعشی گفت: من به آقای روحانی هم 

گفتــم که کاری که شــما در برجام در 
دولت اول تان و بــرای حفظ برجام در 
دولت دوم تان و در این ماه های پایانی 
دولت هم برای احیــاء برجام دارید می 
کنید در تاریخ ایران با ملی شــدن نفت 
توســط مصدق قابل مقایسه است. وی 
در واکنش به این پرسش که به نظر می 
رسد که مردم با نظر شما موافق نباشند، 
افزود: مگر مردم در زمان مصدق موافق 
بودند؟ من به آقــای روحانی هم گفتم 
شما از یک جهت هایی با آقای مصدق 
قابل مقایسه هســتید؛ از این جهت که 
شما هم نتوانســتید رابطه خودتان را با 
مردم و با جبهه سیاســی حامی خودتان 

برقرار نگه دارید.
مرعشــی  با انتقاد از مقایســه محمود 
نژاد و حســن روحانی تضریح  احمدی 
کــرد: آقای احمــدی نــژاد دنبال رفع 

تحریم هــا نبود بلکه مــی گفت انقدر 
قطعنامه صادر کنید که قطعنامه دانتان 
پر شــود اما آقای روحانی تلاش کرد و 
همــه آن ۵ یا ۶ قطعنامــه ای که علیه 
ایران صادر شــده بــود را لغو کرد. چه 
کسی می تواند آقای روحانی را با آقای 

احمدی نژاد مقایسه کند؟
اگــر تحریم ها ادامه پیــدا کند، دولت و 
بانک مرکزی هیچ ذخیره ای برای اداره 

کشور ندارند
ســخنگوی حزب کارگزاران  ادامه داد: 
جامعه ما در اقتصاد در فشــار سنگینی 
بوده و یک زمان حداقل ۱۰ ساله زمان 
نیاز دارد تا بتواند با رشد ۶ الی ۷ درصد 
قــدرت خرید مردم را به ۳ ســال قبل 
برگردد یعنی کار ســاده ای نیست. اگر 
تحریم ها در ایران ادامه پیدا کند دولت 
و بانــک مرکزی هیچ ذخیــره دیگری 

برای اداره کشــور ندارند و کل اقتصاد 
باید روی دلار آزاد برود و تورم جدیدی 
را دوبــاره به مردم تحمیــل کند. ما در 
آن شــرایط دیگر نمی توانیم با فراوانی 
کالاها کشور را اداره کنیم و حتما باید به 
سمت یک اقتصاد مدیریت شده برویم و 

کشور را با سهمیه بندی اداره کنیم.
چه کســانی مخالــف کاندیدای نظامی 

هستند؟
مرعضــی تاکیــد کرد: رئیــس جمهور 
نظامی به چه مفهوم است؟ اگر بگوییم 
نظامی به مفهوم کسی است که بیاید و 
قدرت سپاه پشــت او باشد به نظر من 
اولیــن مخالف چنین دولتــی می تواند 
رهبر انقلاب باشــد و حتمــا روحانیت 
و مراجــع تقلیــد ایــران مخالف چنین 
وضعیتی هستند. نظامی ها باید در ذیل 
فرماندهی کل قــوا و در ذیل ولی فقیه 
تعریف شــوند؛ اگر نظامی ها وارد یک 
عرصه ای شــوند که به مصلحت کشور 
نیســت، حتما خطراتــی نهادهای مؤثر 
نظام را تهدید می کند و به نظر من این 
هوشــمندی وجود دارد که چنین اتفاقی 
نیفتد اما این به این مفهوم نیســت که 
اگر یک کسی ســابقه کار نظامی گری 
دارد و الان نظامــی نیســت و اکنون 
تجربه اقتصــادی و مدیریتی دارد و می 
تواند رای مردم را جلــب کند به ایران 
بیاید ولی من فکر نمی کنم مردم ایران 
به سادگی به یک چنین رئیس جمهوری 
رای دهنــد، اما اگر رای دادند ما همه از 

رای مردم تبعیت می کنیم.
ایران  آینده  برای  راه حلی  فائزه هاشمی 

ندارد
ســخنگوی حــزب کارگــزاران درباره 
نامــزدی تاج زاده نیز گفــت: آقای تاج 
زاده خودشان به من گفتند که ۹۹ درصد 
رد صلاحیت می شوم اما می خواهم به 

عنوان یک کاندیدا حرفهایم را بزنم.
وی با اشاره به تحریم انتخابات از سوی 
فائزه هاشــمی، عضو حــزب متبوعش 
تصریح کرد: خانم فائزه هاشــمی اساسا 
هیچ وقــت در چهارچــوب حزب نمی 
گنجیدند و همیشه حرفشان این بود که 
اگر قرار باشد من در حزب بمانم، حزب 
باید این اختیــار را به من بدهد که من 
مطالــب خودم را بگویم کــه این با کار 
حزبی سازگار نیست و ما قبول نکردیم 
که یک عضو حزب غیر مصوبات حزب 
را بگوید ولی ایشــان یک پدیده است و 

راه حلی هم برای آینده ایران ندارد.
وی افزود: ایشــان تک نفره اســت و 
اکنون هم  جزو تحریمی ها محســوب 
می شــود و یک عده هم برایش سوت 
می زنند که آفرین خوب شــد گفتی که 
تحریم می شــود، ولی نمــی دانند که 
بعد از تحریم انتخابات چه می شــود و 
هیچ کس حاضر نیست مسؤلیت بعد از 

تحریم انتخابات را بپذیرد.
ترجیحم زنگنه است

مرعشــی  با اشاره به تشــکیل کمیته 
۳ نفره انتخاباتــی در دولت با عضویت 
ظریف، جهانگیــری و زنگنه در دولت 
گفــت: مــن هــر ۳ نفرشــان را برای 
کاندیداتوری قبــول دارم ولی ترجیحم 

آقای زنگنه است.

روحانی: به وظیفه خود درباره 
انتخابات عمل کنیم

رئیس جمهور گفت: انتخابات برای ملت و منطقه سرنوشت 
ساز است ؛ نگوییم انتخابات اثری بر زندگی ما ندارد.

به گزارش ایســنا، عصر امروز)دوشنبه( حسن روحانی در 
جمع فعالین اقتصادی با اشاره به آثار مخرب ویروس کرونا 
بر اقتصاد کشــور اظهار کرد: این ویروس جهانی و غیر 
قابل پیش بینی است. اگر دو سال قبل به همه دانشمندان 
جهان می گفتید مشکل بهداشــتی ما در دو سال آینده 
چیست نمی توانستند این موضوع را بگویند. رمال ها هم 
که می گویند در انتخابات چه کســی پیروز می شود این 

موضوع را پیبینی نکرده بودند.
وی ادامه داد: از یک کشور و استانی شروع شد که کسی 
فکر نمی کرد همه دنیا را بگیرد. در ایران هم وقتی اولین 
بار فهمیدیم این ویروس وارد شده است، به مردم اطلاع 
دادیم. روز آخر بهمن بود، وزیر بهداشت ما گفت دو نوعش 
در ایران هست. یک آقایی در دولت گفت خیلی بد است 
که الان نزدیک انتخابات هســتیم اعلام کنیم، گفتم هر 
چه می خواهد بشود؛ باید اعلام کنیم. همان روز هم اعلام 
کردیم.روحانی افزود: بعضی هــا باور نکردند، بعضی ها 
مســخره کردند، اما نه فقط ما که همه دنیا مبتلا شدند. 
یکی می گفت ویروس شش ماهه است. یکی می گفت 
تابستان بشود از بین می رود، اما الان می دانیم ویروس 
خطرناکی است جهش های متعددی هم دارد. اولش می 
گفتند بدترینش کرونای انگلیســی است و بعد کرونای 
آفریقایی و اخیرا هم با کرونای هندی مواجهه شدیم . پس 
معلوم است این ویروس در حال جهش است. معلوم هم 

نیست کی از آن خلاص می شویم.

 حداد عادل: 
 جریانی »راهبرد چراغ سبز« 

به دشمن را آغاز کرده 
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب تاکید کرد: جریانی 
بــه دنبال دوقطبی حاکمیت و مردم اســت و انقلابیون، 
رســانه ها و فعالان سیاســی باید در قبــال این جریان 
هشیار باشند.به گزارش ایســنا، غلامعلی حدادعادل در 
نشست اعضای شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با تاکید 
بر »اخلاص« و »توکل« به عنــوان لوازم بهره مندی از 
»کمک الهی« بین نیروهــای انقلاب اظهار کرد: در کار 
سیاسی بیش از هر کار دیگری احتیاج به اخلاص داریم و 
اگر اخلاص داشته باشیم موفق می شویم.وی با بیان اینکه 
در شرایط فعلی آمارها، افکار مردم، رفتارها و گفتارها نشان 
می دهد جامعه به تمام معنــا خواهان تغییر وضع موجود 
است، افزود: از طرف دیگر اینکه جریان غرب گرا با تمام 
وجود می خواهد از مذاکرات گرفته تا بازی با نرخ ارز، در باغ 
سبز را به خارجی ها نشان دهد و این راهبرد از سوی ایران 
جریان به خصوص در فضای مجازی عملیاتی شده است.
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب تاکید کرد: جریانی 
بــه دنبال دوقطبی حاکمیت و مردم اســت و انقلابیون، 
رسانه ها و فعالان سیاسی باید در قبال این جریان هشیار 
باشند.حداد عادل تاکید کرد: به هیچ وجه نباید تصور کنیم 
پیروزیم که همین تصور باعث شده با تعدد کاندیدا روبه رو 
باشیم و این خطری است که ممکن است باعث اثر منفی 
در انسجام جریان نیروهای انقلاب شود.در این جلسه ساز 
و کار رسیدن به فهرست نهایی شورای شهر تهران، نقش 
نخبگان و متخصصان حوزه شــهری و همچنین نحوه 
مشارکت مجامع استانی در فرآیند انتخاب فهرست نهایی 
شورای شهر مصوباتی صورت گرفت که در روزهای آینده 

اطلاع رسانی خواهد شد.

وزارت کشور از طرح های 
راهگشا برای افزایش مشارکت 

استقبال می کند
معاون هماهنگی و سخنگوی وزارت کشور با بیان اینکه 
برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری مهم ترین رویداد 
سیاسی کشور در سال پیش رو است، گفت: وزارت کشور 
بر محور قانونمداری و بی طرفی در تلاش برای برگزاری 
انتخاباتی مشارکتی و رقابتی در ۲۸ خرداد ماه سال جاری 
اســت.به گزارش ایســنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت کشــور، سید سلمان ســامانی معاون هماهنگی 
و ســخنگوی وزارت کشور ضمن تشریح روند برگزاری 
انتخابات در ســتاد انتخابات کشور از اولویت ها و برنامه 
های این وزارتخانه ســخن گفت و اعلام کرد : رویکرد 
اصلی وزارت کشور بر دو اصل  قانونمداری و بی طرفی 
در انتخابات خرداد ماه سال جاری است. سامانی با اشاره 
به اینکه وزارت کشــور به عنوان متولی اصلی برگزاری 
امر خطیر انتخابات در کشــور تمام تلاش و برنامه اش 
بر برگزاری انتخاباتی پرشور و رقابتی است، خاطرنشان 
کرد : در این عرصه ســتاد انتخابات کشور اطلاع رسانی 
موثر و مســئولانه از روند برگزاری انتخابات را از همان 
ابتدای کار در دســتور کار قرار داده اســت. وی در این 
خصوص به نشست های متعدد رسانه ای کمیته اطلاع 
رسانی ستاد انتخابات کشور که با حضور مسئولان ستاد 
انتخابات کشور در محل وزارت کشور برگزار شده، اشاره 
کرد  و گفت: در این نشســت هــا از نزدیک دیدگاه ها و 
نقطه نظرات سازنده اصحاب رســانه مورد بررسی قرار 
گرفت. ســخنگوی وزارت کشــور با بیان اینکه وزارت 
کشور کماکان از طرح های راهگشا و سازنده در افزایش 
مشارکت و شور و شوق انتخاباتی استقبال می کند، گفت: 
ســال گذشــته فراخوان عمومی از طریق مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رســانی وزارت کشور مبنی بر برگزاری 
امر خطیر انتخابات در شرایط کرونایی ارائه شد و انصافا 
با استقبال خوبی از سوی نخبگان دانشگاهی و اصحاب 
رسانه ای مواجه شد و پس از جمع بندی دیدگاهها و طرح 
های ارائه شده؛ استفاده مفیدی از دیدگاه های مطرح شده 

صورت گرفته است.

جهانگیری: گفتمان توسعه 
علمی و فناوری در کشور شکل 

گرفته است
 معاون اول رییس جمهوری گفت: رشــد قابل توجه 
تولید علم در مراکز علمی، تحقیقاتی و پژوهشــی، 
بیانگر این واقعیت است که گفتمان توسعه علمی و 

فناوری در کشور شکل گرفته است.
به گزارش روز دوشــنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
معاون اول ریاست جمهوری، اسحاق جهانگیری در 
جلسه شورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری)عتف( با 
اشاره به گزارش ارائه شده در خصوص جریان رو به 
رشد علم و فناوری در کشور، گفت: رشد قابل توجه 
تولید علم در مراکز علمی، تحقیقاتی و پژوهشــی، 
بیانگر این واقعیت است که گفتمان توسعه علمی و 

فناوری در کشور شکل گرفته است.
معاون اول رییــس جمهوری با تاکید بر اینکه رهبر 
معظم انقلاب عنوان بانی شکل گیری این گفتمان و 
جریان علمی در کشور هستند، اظهار کرد : امروز همه 
دستگاه های دولتی به منظور حمایت از شرکت های 
دانش بنیان و تحقیقات دانشگاهی پای کار آمده اند 
تا رشد علمی کشور از شتاب بیشتری برخوردار شود.

وی تجهیز آزمایشگاه های مراکز علمی و دانشگاهی 
به منظــور افزایش مطالعــات و تحقیقات علمی را 
ضروری خواند و از وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
خواست تا با استفاده از ظرفیت فاینانس یک میلیارد 
دلاری کــه به این موضوع اختصاص یافته اســت، 
تجهیز مراکز علمی کشور بویژه با شرایط جدید پیش 

روی کشور را انجام دهد.
 جهانگیری همچنین بر لزوم افزایش و تداوم انعقاد 
قرارداد میان دستگاه های دولتی با دانشگاه های کشور 
تاکید کرد و از دستگاه های مستقر در استان ها خواست 
تا موضوعات و چالش های توسعه ای استان های خود 
را در دستور کار مطالعاتی و تحقیقاتی قرار دهند و از 
اعتبارات موجود که توسط قانون پیش بینی شده به 

بهترین نحو برای حل مسایل مردم بهره مند شوند.
در این جلســه که وزرای علوم، تحقیقات و فناوری 
و آمــوزش و پرورش و نیز معــاون علمی و فناوری 
رییس جمهور حضور داشــتند،  گزارشی از وضعیت 
علم و فناوری ایران شامل تعداد دانشجویان ایرانی و 
خارجی،  مقالات علمی ارائه شده و سطح کیفی آن ها 
در مجلات بین المللی،  وضعیت آزمایشگاه ها و میزان 

اعتبارات مراکز دانشگاهی ارائه شد.
دبیر شورای عالی عتف با اشاره به تشکیل کمیسیون 
تخصصی هنر و معماری،  گزارشــی از نحوه انتخاب 

اعضا و فعالیت های این کمیسیون ارائه کرد.

در این جلســه پس از ارائه دو گزارش ماده ۵۶ قانون 
الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت )۲( در سال ۱۳۹۸ و گزارش سامانه ساتع 
موضوع عملکرد بند )ح( تبصره ۹ قانون بودجه ۱۳۹۹ 
کشور، مقرر شد پیشنهادهای دبیرخانه در خصوص 
سهم پرداخت شرکت ها و موسسات از ۴۰ درصد به 
۶۰ درصــد در لایحه ســال ۱۴۰۱ و نیز نحوه واریز 
اعتبارات دســتگاه ها با توجه بــه تعریف طرح های 
پژوهشــی و تایید آن از ســوی دبیرخانــه، پس از 
هماهنگی با ســازمان برنامه و بودجه به تایید شورا 

برسد.
در این نشســت همچنین در خصوص پیش نویس 
سیاست معافیت شــرکت های دانش بنیان مقرر شد 
قبــل از هرگونه ابلاغی در این زمینه موافقت وزارت 

اقتصاد و دارایی کسب شود.
در این پیش نویس آمده اســت: شرکت های دانش 
بنیان بزرگ با درآمد بیــش از ۵۰ میلیارد تومان در 
سال ۱۴۰۰ معافیت مالیاتی این شرکت ها بر اساس 

هزینه کرد تحقیق و توسعه انجام شود.
دبیر شورای عالی عتف همچنین گزارشی در خصوص 
تشکیل صندوق علم و فناوری و نوآوری ارائه کرد که 
پس از بحث و تبادل نظر قرار شد فرایند شکل گیری 
این صندوق پس از مطرح شدن در کمیسیون آموزش 
دولت در صورت تصویب شده و به صورت لایحه به 

مجلس شورای اسلامی ارائه شود.
آخرین گزارش ارائه شــده در این جلسه به موضوع 
شکل گیری پهنه های علم و فناوری در برخی مراکز 
علمی نظیر اقبال یزد، امیر کبیــر، مدرس و بهاران 

کردستان اختصاص داشت.

همکاری مجلس و دولت 
بهبود شرایط بازار سرمایه را 

فراهم خواهد کرد
ییس کمیســیون اقتصادی مجلس با تاکید بر اینکه 
همکاری مجلس و دولت، بهبود شرایط بازار سرمایه 
را فراهم خواهد کرد، گفت: تامین منابع مالی صندوق 
تثبیت بازار در نشست سران قوا از راه های بهتر شدن 

شرایط بورس است.
به گزارش ایرنا، »محمدرضا پورابراهیمی« در توضیح 
نشســت فوق العاده کمیســیون اقتصادی که برای 
بررسی مسائل بازار ســرمایه و بورس تشکیل شده 
بود به خبرنگاران گفت: در نشست امروز قیمتگذاری 
دســتوری، تامین منابع مالی صندوق تثبیت بازار از 
محل یک درصد منابع صندوق توسعه ملی، تصمیم 
گیری درباره نحوه استفاده از مالیات های بازار سرمایه 
برای حمایت از این بازار، تغییر در دامنه مجاز نوسان، 
حجم مبنا و شفاف ســازی صورت های مالی مدنظر 
بررسی شــد.رییس کمیســیون اقتصادی مجلس 
افزود: البته براساس گزارشــات ارائه شده سودآوری 
شــرکت های بورس و فرابورس نسبت به سال مالی 

گذشته حدود ۱۳۵ درصد رشد داشته است.

اخباراخبار

 رهبری با رئیس جمهور نظامی که سپاه پشتش باشد مخالف است
تحلیلسخنگویحزبکارگزارانازوضعیتکشوروانتخاباتریاستجمهوری

وزیردفاع جان باختن 
جمعی از نظامیان 
کشور اندونزی را 
تسلیت گفت

سهمگین ترین 
وضعیت کرونایی 
پایتخت در 10 روز 
اخیر

 وزیر دفاع جمهوری اســلامی ایران در پیامی به همتای خود جان باختن 
جمعی از نظامیان کشــور اندونزی را در پی سانحه غرق شدن زیر دریایی 
تســلیت گفت. به گزارش روابط عمومی وزارت دفاع؛ امیر سرتیپ حاتمی 
در این پیام خطاب به ژنرال »پرابوبو ســوبیانتو« وزیر دفاع اندونزی ضمن 
ابراز تسلیت درگذشت جمعی از نظامیان ارتش اندونزی در پی سانحه غرق 
شــدن زیر دریایی این کشور، از خداوند متعال رحمت الهی برای از دست 

رفتگان و صبر و شکیبایی برای بازماندگان را خواستار شد.

فرمانــده مقابله با کرونــا در تهران وضعیت ۱۰ روز اخیــر در پایتخت را 
سهمگین ترین موج از زمان شیوع کرونا تا کنون دانست.به گزارش ایسنا، 
علیرضا زالی در دیــدار فرمانده انتظامی تهران بزرگ ، گفت: کادر درمان 
سخت کوشــانه و ایثارگرانه در برابر خیز چهارم کرونا ایســتاده اند، گفت: 
همکاران شــبانه روزی و مجاهدانه درحال تلاش بــرای مقابله با کرونا و 
متاسفانه باید بگویم که سهمگین ترین و توفنده ترین امواج ناشی از کرونا 

در تهران را از ابتدای شیوع تاکنون در این ۱۰ روز تجربه کردیم. 

واعظی:

حجممبادلاتتجاریایرانوترکیهبایدبه۳۰میلیارددلاربرسد

رئیسقوهقضاییهمطرحکرد

لغوتحریمهانبایددستاویزدعواهایسیاسیگردد

 رییس دفتر رییس جمهوری بررســی راه های توســعه 
همکاری های تجاری و اقتصــادی را یکی از محورهای 
مهم مذاکرات پیش رو با ترکیه عنوان کرد و گفت: حجم 
مبادلات تجاری ایران و ترکیــه باید به ۳۰ میلیارد دلار 

برسد.
به گزارش  روز دوشنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دولت، 
محمود واعظی با اشــاره به برگزاری جلســه کمیسیون 
مشــترک اقتصادی ایــران و ترکیه در روز چهارشــنبه، 
گفت: امروز جلسه مقدماتی کمیسیون مشترک با حضور 
نمایندگان دســتگاه ها و وزارتخانه های عضو کمیسیون 
برگزار شد و محورهای نشست پیش رو و همچنین مسائل 
مورد مذاکره فی مابین مورد بحث و بررسی کارشناسانه قرار 

گرفت.
 وی اضافه کرد: در این نشســت دســتگاه های مختلف 
گزارش پیشرفت همکاری ها و اجرای مصوبات کمیسیون 
بیست و هفتم که سال گذشته برگزار شد را ارائه کردند و 

در خصوص ماموریت ها و وظایف هر یک از دســتگاهها 
تصمیم گیری و تعیین تکلیف شد.

رییس دفتر رییس جمهوری روابط میان ایران و ترکیه را 
دیرینه و اســتراتژیک خواند و خاطرنشــان کرد: در طول 
سال های گذشته هر دو کشور اراده استواری برای توسعه 
همکاری های دوجانبه از خود بــروز داده اند. این اراده در 
توافقات و سندهایی که در سال های گذشته میان طرفین 
امضا شده قابل ردگیری اســت و هدف گذاری  دو طرف 
افزایش ســطح همکاری ها در زمینه های گوناگون بوده 

است.
واعظی افزود: از سال های گذشــته در مذاکرات دوجانبه 
بر این موضوع تاکیــد کردیم که حجم مبادلات تجاری 
دو طرف به ۳۰ میلیارد دلار برســد. این هدفگذاری البته 
بــه دلیل برخی موانع از جمله تحریم های ظالمانه آمریکا 
محقق نشــد. در عین حال در ســال گذشته نیز به دلیل 
شــیوع کرونا و مشــکلات موجود بر سر نقل و انتقالات 

تجاری مرزی، کمی شــاهد افت تجارت میان دو کشور 
بودیم. با این حال دو طرف بر تســریع توســعه مناسبات 
تجاری و افزایش مبادلات تاکید دارند و ان شاء الله با رفع 
تحریم ها، حرکت به ســوی این هدفگذاری، با سرعت و 
شــتاب بیشــتری پیش خواهد رفت.رییس کمیســیون 
مشترک اقتصادی ایران و ترکیه، بررسی راه های توسعه 
همکاری های تجاری و اقتصــادی را یکی از محورهای 
مهم مذاکــرات پیش رو عنوان کرد و گفت: بر اســاس 
بررســی هایی که در دبیرخانه کمیسیون مشترک بعمل 
آمده، زمینه های مختلفی همچون تجارت، سرمایه گذاری، 
انرژی، علم و فناوری، حمل ونقل، سلامت، گردشگری و 
غیره برای توســعه همکاری های دوجانبه احصا شده که 
در نشســت پیش رو در خصوص آن به گفت وگو خواهیم 
پرداخت.وی ادامه داد: تســهیل مبادلات تجاری در پایانه 
مرزی و تســریع در انجام مراحل اداری پذیرش از سوی 
طرفین از دیگر موارد مذاکره در نشست کمیسیون مشترک 

اقتصادی ایران و ترکیه خواهد بود.
رییــس دفتر رییس جمهوری همچنیــن از مذاکره برای 
اصلاح و بازنگرش توافقنامــه تجارت ترجیحی میان دو 
کشــور که در سال ۲۰۱۵ منعقد شــده خبر داد و گفت: 
بر اســاس این موافقتنامه ایران در تعرفــه واردات ۱۲۵ 
کالا برای ترکیه تخفیف قائل شــده و آنها در ۱۴۰ کالا 
چنین تخفیفی را لحاظ کرده اند. بر اساس مواد موافقتنامه 
بازنگــری در گــروه کالاها با هدف انتفاع بیشــتر تجار 
و بازرگانان کشــورمان، مورد نظر اســت و در این مورد 

گفت وگو خواهیم کرد.
بررسی شرایط ارتقای همکاری های دو کشور در شرایط 
پــس از تحریم و احیای صادرات نفت به ترکیه و افزایش 
صادرات در گروه های کالایی دیگر و همچنین توســعه 
همکاری های بانکی، به گفته رییس دفتر رییس جمهوری 
از دیگر موارد مورد مذاکره در نشست وبیناری کمیسیون 

مشترک اقتصادی ایران و ترکیه خواهد بود.

لغو تحریم ها نباید دستاویز دعواهای سیاسی گردد
رئیــس قوه قضاییــه گفت: لغو تمامــی تحریم ها و 
راســتی آزمایی آن، مطالبه ملی است و این مطالبه 

ملی نباید دستاویز دعواهای سیاسی گردد.
به گــزارش ایســنا به نقــل از قوه قضاییه، ســید 
ابراهیم رئیســی در جلسه صبح امروز )دوشنبه ششم 
اردیبهشت( شورای عالی قوه قضاییه با تبریک میلاد 
با ســعادت دومین اختــر تابناک امامــت و ولایت، 
امام حســن مجتبی )ع(، »کرامــت« را از مهم ترین 

آموزه های آن حضرت برای بشریت دانست.
رئیس قوه قضاییه گفت: برخی کرامت را بخشش و 
بخشــش قبل از تقاضا معنی کرده اند، ولی کرامت 
روحیه ای اســت که انســان در پرتو عبادت خدا پیدا 
می کند که به جز خدا نیاندیشــد و جز خدا نبیند که 

مکارم اخلاق و بخشندگی از پیامدهای آن است.
رئیســی با بیان این که شهدا قبل از رسیدن به مقام 
شــهادت به مقام کرامت رســیده اند که از جان خود 
برای خدا گذشــته اند، تصریح کرد: انســان در سایه 
کرامت نفس به مقامی می رسد که از مال، وقت، آبرو 

و جان خود برای خدا و دیگران می گذرد.
رئیس قوه قضاییــه کمک های مؤمنانه را جلوه ای از 
کرامت دانســت و گفت: شرایط حساس امروز توجه 
ویژه به نیازمندان و مستمندان به ویژه کسانی که به 
کرونا مبتلا شده اند را می طلبد و این وظیفه همگانی 
ماست که به هر شکلی که می توانیم از زندگی آن ها 

گره گشایی کنیم.
رئیســی با ابراز تأســف از حادثه غم بار در یکی از 
بیمارســتان های عراق که موجب مــرگ تعدادی از 
بیماران کرونایی این مرکز درمانی شــد، با دولت و 
ملت این کشــور و خانواده هــای قربانیان این حادثه 

ابراز همدردی کرد.
رئیس قوه قضاییه، وقت گذاشــتن و نشســتن پای 
حرف هــا و درددل هــای مراجعان به عدلیــه را از 
مصادیــق کرامت دانســت و اظهارد داشــت: اگر 
می خواهیم به ســیره امام مجتبــی )ع( عمل کنیم 

باید توجه داشته باشــیم آن حضرت در حالی که در 
مســجدالحرام معتکف بودند، نیاز حاجتمندی که به 

ایشان مراجعه کرده بود را رفع کردند.
رئیســی افزود: از آموزه های آن حضرت آن اســت 
که با گره گشایی از کار کســانی که به هر دلیلی به 
دستگاه ها و ادارات مراجعه می کنند، روزنه های امید 
را در دل آن ها روشن کنیم و این امیدآفرینی در سایه 

کار به موقع حاصل می شود نه با حرف.
رئیس قــوه قضاییه با بیان این که تعداد مراجعان به 
دادگستری ها و ســازمان های تابعه می تواند کاهش 
یابد، به مدیران و کارکنان همه دســتگاه ها به ویژه 
همکاران دستگاه قضا متذکر شد که اگر کار مراجعه 
کنندگان به آن ها در همان مراجعات اولیه قابل حل 
اســت، چرا باید بــه گونه ای عمل شــود که نیاز به 

مراجعه دوباره باشد.
رئیســی افزود: شــرایط کرونایی اقتضاء می کند که 
کارکنان همه ادارات خصوصاً همکاران دستگاه قضا 
بدانند که از وظایف مهم اسلامی و ملی و اداری این 
اســت که کار مردم را به موقع انجام دهیم تا مجبور 

به مراجعه دوباره و غیرضروری افراد نباشند.
رئیس دســتگاه قضا بــا تقدیر از همــت مضاعف 
همکاران قضایی در ایام کرونایی برای رســیدگی به 
پرونده ها و کار مردم متذکر شد: امروز راهبرد دشمن 

ایجاد یأس و ناامیدی و راهبرد ما ایجاد امید است تا 
مردم احساس کنند کارشان در ادارات و سازمان ها به 

سهولت و سرعت انجام می شود.
رئیســی تأکید کرد: وقتی یک خانــم یا آقایی برای 
تظلم خواهی به یک واحــد قضایی مراجعه می کند، 
نباید دغدغه دیگری بر رنج و دغدغه اش اضافه شود، 
بلکه باید مشــکل او را در ســریع ترین زمان ممکن 

برطرف کنیم.
وی تصریــح کرد: امــروز ما تــوان و امکانات حل 
مشکلات و رفع ظلم از آن ها را داریم و این ظرفیت ها 
باید به موقع و در زمان خودش به کار گرفته شــود 
تا کار مردم زودتر انجام شــود و امیدواری در جامعه 
افزایــش یابد.رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از 
سخنانش با اشاره به »سالگرد حادثه طبس« و »آغاز 
ارتش  عملیات بیت المقدس«، شکســت مفتضحانه 
آمریــکا در طبس و پیروزی ملــت ایران در عملیات 
بیت المقــدس را از عنایات الهی دانســت که موجب 

ناامیدی دشمن و امیدواری ملت های مسلمان شد.
رئیسی افزود: دست قدرت خدا یاور همه کسانی است 
که در مسیر الهی حرکت می کنند و توجه به آیات و 
امدادهای الهی انسان را در دفاع از ارزش های الهی 
استوارتر می کند تا بداند ایســتادگی و مقاومت او را 

به هدفش می رساند و می تواند گشایش ایجاد کند.

رئیس قــوه قضاییه با بیان این کــه امروز لغو همه 
تحریم هــا و راســتی آزمایی آن یــک مطالبه ملی 
اســت و این مطالبه نباید دستاویز دعواهای سیاسی 
و وقت کشی شــود، به کسانی که مسئول پیگیری و 
تحقق این مطالبه هســتند متذکر شــد که به طرف 

مقابل اجازه وقت کشی ندهند.
رئیــس قوه قضاییه در بخش دیگری از ســخنانش 
»شــوراها« را نهــادی برآمده از قانون اساســی و 
جلــوه ای از حاکمیت اراده مردم نســبت به زندگی 
خودشــان دانست و گفت: شــوراها از دستاوردهای 
مثبت قانون اساســی هستند و تلاش های خوبی هم 
برای گره گشــایی از امور داشته اند، اما با آسیب هایی 

نیز مواجه شده اند.
رئیســی افزود: برخی شــوراها خدمات زیادی انجام 
داده اند و خوشــنام هســتند و مردم هــم به آن ها 
اعتماد دارند، اما برخی نیز مشــکلاتی داشته اند که 
پرونده های متعــدد و قابل توجهی بــرای آن ها در 
مراجع قضایی تشکیل شده و در حال رسیدگی است.
رئیس قوه قضاییه در عین حال خاطر نشان کرد: نهاد 
شوراها دارای مشکلاتی ســاختاری است که اگر به 
آن ها توجه نشده و این مشکلات به صورت ریشه ای 
حل نشــوند، همواره شاهد بروز آسیب ها و مشکلات 

خواهیم بود.
رئیســی با بیان این که همکاران دســتگاه قضا در 
جریان رســیدگی به پرنده های مربوط به شــوراها، 
آســیب ها را احصا کرده اند کــه جمع بندی آن را در 
اختیــار مراجع ذیضلاح قرار می دهند، از مســئولان 
مربوطه خواست که حل مشکلات ساختاری شوراها 

را با جدیت پیگیری کنند.
رئیس دســتگاه قضا در بخش دیگری از ســخنان 
خــود با تقدیر از خدمــات و تلاش های الفت معاون 
سابق اجتماعی و پیشگیری از جرم قوه قضاییه، ابراز 
امیــدواری کرد این معاونت با حضور غلامی بیش از 
گذشته فعال شده و منشــاء برکات برای کل کشور 

باشد.



3 اقتصاد

سه شنبه 7 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 762

 هشدار آبفا 
صرفه جویی درمصرف آب، 

امسال جدی تر است
صرفه جویی درمصرف آب درتابستان امسال ، جدی تر 

وپراهمیت تر از سال های قبل است.
مهندس مهدی زاده مدیرعامل شــرکت آبفای استان 
البرز از مردم استان خواست با توجه به محدودیت منابع 
آبی ومناسب نبودن بارشهای سال آبی جاری از یک سو 
وافزایش جمعیت ومهاجر پذیر بودن البرز از سوی دیگر 

صرفه جویی درمصرف آب را جدی تر بگیرند.
با توجه بــه افزایش جمعیت ومهاجــر پذیربودن البرز 
از ســوی دیگر محدودیت منابع آبی ومناســب نبودن 
بارشهای سال آبی از یک سو و صرفه جویی درمصرف 

آب را جدی تر بگیرند.
وی افزود: سطح بهره برداری از منابع آبی استان یعنی 
چاهها وسدهای کرج وطالقان به هرحال محدود است 
واگر بخواهیم مشکل قطع آب درتابستان امسال نداشته 
باشــیم.باید راه های صرفه جویی  بــه ویژه دررعایت 
غرقاب نکردن فضای سبز،کوتاه کردن زمان استحمام 
وجلوگیری از هدر روی آب از شــیلنگ های فرســوده 
کولرهای آبی وتنظیم شیر شناور ، پرهیز از شست وشوی 
حیاط وکوچه وخیابان با شیلنگ آب، استفاده از ماشین 

لباسشویی با حداکثر ظرفیت را به کارگرفت.
مدیرعامل آبفای البــرز تاکید کرد: تمام همت وتلاش 
مجموعه مدیریت وکارکنان این شرکت درجهت اجرای 
پروژه های تامین آب مردم استان بوده وهست،اما بخش 
زیادی از مدیریت مصرف آب به عهده مردم اســت که 
چگونه مصرف کنند تا تنشی درحجم مخازن ذخیره آب 
پیش نیاید.به همین دلیل از هم استانی های عزیز تقاضا 
می کنیم با رعایت الگوی مصرف،آبفا را درتوزیع متعادل 

ومستمر آب بین مردم یاری کنند.
وی الگوی مصرف خانگی را ۱۵۰ لیتر درشبانه روز برای  
هر نفر ذکر کرد وگفت: این درحالیست که دراستان البرز 
مصرف آب خانگی به ۲۰۰ لیتر به ازای هر نفر رســیده 
است وبرای جمعیت حال حاضر استان ،دیگر منابع آبی 

جدید هم سراغ نداریم.

غافلگیری بازار نفت از موج 
مرگبار کرونا در هند

مشــکل خریداران بازار نفت این است که هر بار تصور 
می کنند روند صعودی قیمتها شتاب گرفته است، اتفاقی 

پیش می آید که اوضاع را تغییر می دهد.
به گزارش ایســنا، افزایش شیوع ویروس کرونا در هند 
و اجــرای وضعیت اضطراری در نواحی پرجمعیت ژاپن 
شــامل توکیو و اوساکو برای مقابله با شیوع موج جدید 
شیوع کووید ۱۹ جدیدترین موارد در مقطع فعلی هستند.
با توجه به ایــن که هند و ژاپن ســومین و چهارمین 
واردکننــده بزرگ نفت جهان هســتند، احتمالا تقاضا 
برای سوخت در هفته های آینده از این بابت ضربه قابل 
ملاحظه ای خواهد خورد. به نظر می رســد وضعیت در 
هند نگران کننده تر است. نارندا مودی، نخست وزیر هند 
اظهار کرده که طوفان ابتلا به بیماری کشور را تکان داده 
و موارد جدید ابتلا در ۲۴ ســاعت گذشته به ۳۵۲ هزار 
و ۹۹۱ مورد رسیده که پنجمین رکورد روزانه متوالی به 

شمار می رود.
هند که کشــوری با یک میلیــارد و ۳۰۰ میلیون نفر 
جمعیت است، بیش از ۱۷ میلیون مبتلا به کووید ۱۹ و 
بیش از ۱۹۵ هزار قربانی گزارش کرده است. در یک ماه 
گذشــته آمار روزانه ابتلا هشت برابر و آمار قربانیان ۱۰ 
برابر شده است. جدا از تلفات انسانی و فشار شدیدی که 
بر سیستم بهداشت و درمان هند تحمیل شده است، این 
کشور آسیای جنوبی احتمالا شاهد کاهش تقاضا برای 
سوخت خواهد بود زیرا مردم در خانه مانده اند و فعالیت 

اقتصادی کند شده است.
ارزیابی میزان آسیبی که تقاضا خواهد دید دشوار است 
زیرا دولت هند برخلاف سال گذشته که ویروس کرونای 

جدید شیوع یافت، قرنطینه وضع نکرده است.
طبق برآورد شرکت مشاوره FGE، تقاضای هند برای 
بنزین ۱۰۰ هزار بشکه در روز در آوریل و بیش از ۱۷۰ 
هزار بشــکه در روز در ماه مــه کاهش یافت. مجموع 
فروش بنزین هند در مارس حدود ۷۴۷ هزار بشــکه در 

روز بود.
تقاضا برای دیزل که حدود ۴۰ درصد از فروش سوختها 
را تشــکیل می دهد و حدود ۱.۷۵ میلیون بشکه در روز 
است، ممکن است در آوریل به میزان ۲۲۰ هزار بشکه 

در روز و در ماه مه ۴۰۰ هزار بشکه در روز افت کند.
این برآوردها پســرفت بزرگی در تقاضا برای سوخت را 
نشان می دهد و احتمالا کاهش واردات نفت به هند در 
ماههای آینده را به دنبال خواهد داشت و این ارزیابی که 
روند احیای تقاضا برای سوخت همچنان شکننده مانده 

است را تقویت می کند.
طبق برآورد رفینیتیو اویل ریسرچ، واردات نفت به هند 
در آوریل حدود ۳.۵۹ میلیون بشــکه در روز بود که در 
مقایســه با ۴.۲۲ میلیون بشــکه در روز در مارس، ۴.۱ 
میلیون بشــکه در روز در فوریه و ۴.۳۹ میلیون بشکه 
در روز در ژانویه، پایینتر بوده است. واردات ماهانه نفت 
به هند پیش از شیوع پاندمی معمولا حدود ۴.۶ میلیون 
بشکه در روز بود.عامل اصلی واردات پایینتر نفت در ماه 
میلادی جاری احتمالا افزایش قیمتهای نفت بوده است. 
نفت برنت ۱۷ درصد از ابتدای فوریه رشد قیمت داشته 
و در معاملات صبح دوشــنبه بازار آســیا  به حدود ۶۵ 
دلار و ۹۹ ســنت در هر بشکه رسید.هند از محدودیت 
عرضه گروه اوپک پلاس کــه با هدف تقویت قیمتها 
انجام گرفته، ابراز نارضایتی کرده است و تلاشهایی برای 
متنوع کردن منابع واردات انجام داده و از صادرکنندگان 
دیگری مانند آمریکا و برزیل به منظور کاهش خرید از 

اعضای اوپک، نفت وارد کرده است.

 رجیستری شناسه 
تلفن همراه رایگان شد

 ســامانه همتا، رجیستری شناســه تلفن همراه 
)IMEI( را رایگان اعلام کرد.

به گزارش روز دوشنبه ایرنا، سامانه اطلاع رسانی 
طــرح ثبت تلفن همراه اعــلام کرد از این پس 
گوشــی هایی کــه از مبادی قانونــی به صورت 
مســافری و تجاری وارد کشور می شوند، برای 
ثبت شناســه رهگیری )IMEI( در رجیستری، 

نمی کنند. پرداخت  تعرفه ای 
 در بحث رجیستری تلفن همراه دو دسته هزینه 
وجــود دارد. یــک بخش از هزینه هــا گمرکی 
هســتند که شــامل حقوق، عوارض گمرکی و 
ســود بازرگانی است که در ســامانه جامع امور 
گمرکی )EPL( پرداخت می شود. تلفن همراه 
به هر صورتی )مسافری - بازرگانی( وارد کشور 

شده باشد، باید این هزینه را پرداخت کند.
هزینــه دیگر مربوط به ثبت شناســه رهگیری 
تلفن همراه یا IMEI تلفن همراه اســت. پس 
از پرداخــت هزینه عوارض تلفــن همراه برای 
فعال شــدن دستگاه در شــبکه ارتباطی کشور 
فعال، باید IMEI آن در سایت همتا ثبت شود.
اواخر ســال ۹۸ هیچ هزینه ای بابت رجیستری 
IMEI تلفــن همراه در ســامانه همتا دریافت 
نمی شــد و این فرآیند کاملا رایــگان بود. بعد 
از مدتی برآوردی انجام شــد که نشــان می داد 
هزینه ارســال پیامک و انجام فرآیند مربوط به 
IMEI تلفن همراه در سامانه برای  رجیستری 
هر گوشی همراه مبلغ ۳هزار و ۷۴ تومان است.
پس از بــرآورد هزینه با مصوبــه هیات دولت، 
ایــن مبلــغ از کاربران دریافت می شــد. تاریخ 
این مصوبه اول اردیبهشــت به پایان رســید و 
به همین دلیل ســامانه همتا اعلام کرد از این 
از مبادی قانونی به صورت  پس گوشی هایی که 
مســافری و تجاری وارد کشور می شوند، برای 
ثبت شناســه رهگیری )IMEI( در رجیستری، 

نمی کنند. پرداخت  تعرفه ای 

استخراج غیر قانونی 
رمزارزها به سامانه سمات 

گزارش شود
 شرکت توانیر اعلام کرد: مردم گزارش استخراج 
غیر قانونی رمزارزها را به ســامانه ســمات اعلام 

کنند.
شــرکت مدیریــت تولید، انتقــال و توزیع نیروی 
برق ایران)توانیر( اعلام کرد: ســامانه سمات برای 
دریافــت گزارش هــای مردمی در باره اســتفاده 
غیرقانونی استخراج کنندگان رمز ارز طراحی شده 

است.
مردم مــی توانند آگاهــی خود در باره اســتفاده 
غیرمجاز از برق برای اســتخراج رمز ارز را در این 
سامانه در بخش گزارش تخلف رمز ارز ثبت کنند 

تا رسیدگی شود.
ســامانه ی مدیریت و ارزیابی خدمات برق توانیر 
)ســمات( برای  اجرای مــاده )۲۵( قانون ارتقای 
ســلامت نظام اداری و مقابله با فســاد، افزایش 
رضایــت ذینفعان و رعایت حقوق شــهروندان در 
نظام اداری راه اندازی شده است و مطابق قوانین، 
مقررات و ضوابط به شــکایت ها و درخواست های 

مردم در حوزه  خدمات برق رسیدگی می کند.
شکایات و درخواست های ثبت شده جهت رسیدگی 
به شــرکت های مرتبط ارسال و پاسخ لازم پس از 

بررسی از طریق همین سامانه اعلام خواهد شد.
به گزارش ایرنا، پیش از این مدیرعامل شــرکت 
توانیر گفته بود: وزارت نیرو از اســتخراج کنندگان 
قانونی رمــز ارز حمایت می کند اما به شــدت با 
کسانی که اســتفاده غیرمجاز از برق داشته باشند 

برخورد می شود.

 هیچ مسافری 
از هند و پاکستان نمی پذیریم

معــاون هوانــوردی و امــور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشوری اعلام کرد که بر اساس دستور 
ســتاد ملی مقابلــه با کرونا همــه پروازها از و به 
هندوستان و پاکستان ممنوع بوده و هیچ مسافری 

از این دو کشور را نمی پذیریم.
به گزارش ایســنا، در حالی که با ابلاغ ستاد ملی 
مقابله با کرونا دو روز گذشته، ممنوعیت پروازهای 
هند و پاکســتان  دو روز گذشته اعلام شد، بلیت 
فروشــی برای این پروازها در برخی از ســایت ها 
همچنان ادامه دارد در حالی که هیچ کدام از آن ها 
مجوز ندارند.ابوالقاسم جلالی _ معاون هوانوردی 
و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی کشوری _ 
در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: بر اساس دستور 
ستاد ملی مقابله با کرونا در خصوص شیوع و بروز 
ویروس جهش یافته نوع جدید کرونا در هندوستان 
و پاکســتان و به منظور رعایت دســتورالعمل ها و 
مراقبت های تشــدید یافته  در مبــادی مرزهای 
هوایی انتقال مســافران به صورت مستقیم و غیر 
مســتقیم از کشورهای هندوســتان و پاکستان تا 
اطلاع ثانوی ممنوع اســت.وی افــزود: همچنین 
نظارت کامل ســازمان هواپیمایی کشوری جهت 
جلوگیری از پذیرش مســافران بــه صورت غیر 
مســتقیم از مبدا این کشــورها با همکاری پایگاه 
مراقبت بهداشــت مرزی بر اساس دستور المعل ها 

اقدام خواهد شد.

اخباراخبار

حذف تراکنش های 
فاقد هویت از شبکه 
بانکی

آمادگی بانک مرکزی 
برای اصلاح نرخ 
تسعیر دارایی های 
ارزی

معاون بانک مرکزی نوشت:تراکنش های ساتنا که حساب آن توسط بانک عامل به بانک 
مرکزی معرفی و در سامانه سیاح ثبت نشده است،برگشت می خورد و تراکنش های فاقد 
کد شهاب در پایان برگشت خواهد خورد.به گزارش خبرگزاری مهر، مهران محرمیان، 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در صفحه مجازی خود نوشــت: امروز دو گام 
مهم برای شفافیت تراکنش های بانکی برداشته شد:*تراکنش های فاقد کد شهاب در 
پایا برگشت می خورد.*تراکنش های ساتنا که حساب آن توسط بانک عامل به بانک 

مرکزی معرفی و در سامانه سیاح ثبت نشده است، برگشت می خورد.

رئیــس کل بانک مرکزی اعلام کرد: این بانک برای اصلاح نرخ تســعیر 
دارایی ارزی بانک ها به شرط اعطای معافیت مالیات سود ناشی از تسعیر، 
آمادگی دارد.به گزارش مهر، عبدالناصر همتی، در صفحه شــخصی خود 
در فضای مجازی نوشــت: در خصوص درخواســت فعالین بازار سرمایه 
برای اصلاح نرخ تســعیر دارایی های ارزی بانک ها، باید در نظر داشت که 
دارای یهای ارزی بانک ها، عمدتاً مطالبات از بنگاهها هســتند و بخشی از 

آن هم به دلیل تحریم مسدودند.

رییسساتبااعلامکرد:

افزایش۱۵۰۰مگاواتیظرفیتانرژیهایتجدیدپذیرتاپایاندولتدوازدهم

معاونوزیرراهوشهرسازیخبرداد؛

آغازبزرگترینپروژهمسکنسازیکشوردربندرعباسبا۱۰هزارواحد

دبیرانجمنقطعهسازان:

قطعهسازانتاخردادورقفولادیدارند

 رییس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
بــرق ایران گفت: یک هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر تا پایان دولت دوازدهم نصب خواهد شد.

»محمدساتکین« در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا افزود: نصب یک هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر تاپایان دولت دوازدهم سبب خواهد شد 
ظرفیت این بخش چهار رقمی شده و به این ترتیب 

توسعه خوبی ایجاد شود.
وی ادامــه داد: ۲۱ پروژه هم تا مردادماه امســال 
اجرایی خواهد شــدکه در مجموع ۱۴۵ مگاوات به 

ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر اضافه خواهدکرد.

معــاون وزیر نیرو گفت: پروژه های زیادی هم آماده 
اجرا داریم که ســرمایه گذاران بــرای ورود به آنها 
اعلام آمادگی کرده اند.ساتکین ادامه داد: به زودی 
تعرفه های این بخش اصلاح خواهد شد که فرصت 
بهتری برای ســرمایه گذاری در بخش انرژی های 

تجدیدپذیر فراهم خواهد کرد.
ورود فعــالان رمــز ارز کمک بزرگی به توســعه 

تجدیدپذیرها
وی درباره مصوبه جدید وزارت نیرو در باره استفاده 
اســتخراج کننــدگان ارز مجــازی از نیروگاه های 
تجدیدپذیر گفت: این مصوبه یک تســهیل بزرگ 

است که هم سرمایه گذاری در این بخش را افزایش 
خواهد داد و هم به توسعه آن کمک خواهد کرد.

رییس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
برق ایران خاطرنشــان کرد: براســاس این مصوبه 
فعالان اســتخراج رمز ارز می توانند یا خود اقدام به 
احداث نیــروگاه تجدیدپذیر کرده یا از نیروگاه های 

موجود برق مورد نیاز خود را تامین کنند.
ســاتکین ادامه داد: کسانی که خود اقدام به احداث 
نیروگاه کنند می توانند ضمن برطرف کردن نیازهای 

خود مازاد برق تولیدی را به این سازمان بفروشند.
وی درآمدزایــی این روش را خــوب توصیف کرد 

و گفت: ســایر ســرمایه گذاران هم می توانند برق 
تولیدی خــود را با قیمت های بالاتر به اســتخراج 
کنندگان ارز مجــازی بدهند .به گزارش ایرنا، وزیر 
نیرو به تازگی آخرین ویرایش مقرررات تامین برق 
مراکز اســتخراج رمز ارز را ابلاغ کرد که براســاس 
آن تامیــن برق مراکز اســتخراج رمــز ارز به یکی 
از چهار روش »تامین بــرق از طریق نیروگاه های 
تجدیدپذیر«، »تامین برق از طریق ســرمایه گذاری 
در بهینه سازی«، »تامین برق با نصب و بهره برداری 
از مولدهای حرارتی« یا »اتصال به شــبکه و خرید 

انرژی از شرکت برق« انجام می شود.

مدیرعامــل شــرکت بازآفرینــی شــهری گفت: 
مجموعه ۱۰ هزار واحدی در بندرعباس به عنوان 
بزرگترین پروژه تولید و عرضه مســکن کشــور با 
ســرمایه گذاری بالغ بــر ۷ هزار میلیــارد تومان 

چهارشنبه کلید می خورد.
به گــزارش خبرگــزاری مهر به نقل از شــرکت 
بازآفرینــی شــهری ایران، مهدی عبــوری ایران 
با بیــان اینکه یکی از وظایف شــرکت بازآفرینی 
شهری، پایدار کردن جریان تولید و عرضه مسکن 
است، گفت: فرآیند اجرایی پروژه ۱۰ هزار واحدی 
بندرعبــاس پــس از دریافت مصوبــات لازم در 
تیرماه ســال ۹۹ از کمیسیون ماده ۵ و شورایعالی 

شهرسازی و معماری آغاز شد.
وی ادامه داد: ایــن مجموعه عظیم یک ابر پروژه 
مسکنی در کشور به شــمار می رود و نقش بسیار 

مؤثری در تولید و عرضه مسکن دارد.
معاون وزیر راه و شهرســازی اظهار کرد: این ۱۰ 
هزار واحد مســکونی در ۶۰۵ بلوک ســاختمانی 

طراحی شده و در روز چهارشنبه این هفته با حضور 
محمد اســلامی وزیر راه و شهرسازی اجرای آن 

کلید می خورد.
این مقام مســئول توضیــح داد: این پروژه یکی از 
ظرفیت های خوب در حوزه مسکن به شمار می رود 
و همزمان با ســاخت پروژه های مســکونی تأمین 
تمامی خدمات زیربنایی و روبنایی پروژه هم انجام 
می شود و تمامی طراحی های آن در دستور کار قرار 
گرفته است به طوری که فضای سبز و مجتمع های 
فرهنگی، مذهبی، آموزشی و انتظامی در کنار این 

پروژه ساخته خواهند شد.
عبوری اظهار کرد: این پــروژه کمتر از ۳۰ درصد 
از ســطح اشــغال را در برگرفته؛ به طوری که از 
۳۵۰ هکتــار زمین کمتــر از ۳۰ درصد از پروژه ها 
زیر بلوک ها را تشکیل می دهد و بالای ۲۵۰ هکتار 

مربوط به فضای عمومی این مجموعه است.
مدیر عامل شــرکت بازآفرینی شهری یادآور شد: 
متراژ واحدها بین ۱۰۰ تا ۱۵۰ متر اســت و مدت 

قرارداد ســاخت این پروژه هم ۴۸ ماهه است، ولی 
طبق برنامه ریزی انجام شده ۳۸ ماهه تحویل داده 

می شوند.
عبــوری با بیان اینکه قیمت تمام شــده هر واحد 
مســکونی با توجه به شــرایط ســاخت در زمان 
تحویل مشخص می شود، افزود: شرکت بازآفرینی 
شهری حدود ۷ هزار میلیارد تومان برای این پروژه 

سرمایه گذاری کرده است.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه در این شرکت، 

تولید مســکن به دو روش دنبال می شــود، گفت: 
روش اول در قالب تســهیلات تبصره ای و ارزان 
قیمت اســت که به صورت خود مالکی متقاضیان 
در بافت های فرســوده اقدام به نوسازی می کنند و 
روش دوم هم تولید مســکن در زمین های ملکی 

مجموعه وزارت راه و شهرسازی است.
عبوری یادآور شــد: تعهد ما در حوزه خود مالکی و 
تسهیلات تبصره بدین صورت است که در مواردی 
از جمله اخذ پروانه ســاختمانی، بیمــه، مالیات و 
نظام مهندســی تخفیف و یا ارائه خدمات رایگان 
را در کنار این تســهیلات برای متقاضیان در نظر 

می گیریم.
معاون وزیر راه و شهرســازی اظهــار کرد: تعداد 
پروژه ای که در نظر گرفته شده در این حوزه ۱۰۰ 
هزار واحد اســت که از این تعــداد ۴۰ هزار واحد 
تاکنون توسط ســازمان برنامه و بودجه تخصیص 
داده شده که به صورت کامل این ۴۰ هزار واحد را 

به بانک ها معرفی کرده ایم.

دبیر انجمن قطعه ســازان با بیان اینکه قطعه سازان 
خودرو تا خردادماه ورق فولادی دارند، گفت: وزارت 
صمت باید خاطیان بازار را معرفی و دســتورالعمل 

تامین ورق قطعه سازان را اصلاح کند.
مازیــار بی گلــو در گفت وگو با خبرنــگار مهر در 
مــورد تأمین مواد اولیه اظهار داشــت: ۴ ماده اولیه 
اصلی قطعه ســازان شــامل فولاد، مس، آلومینیوم 
و محصــولات پتروشــیمی می شــود. روال تأمین 
پتروشیمی، مس و آلومینیوم اگرچه فراز و فرود دارد 

اما همچون سابق تأمین می شود.
دبیر انجمن قطعه ســازان افــزود: از بهمن ماه ۹۹ 
به دلیل دســتورالعمل اعمال شــده از سوی وزارت 
صمت، بزرگ ترین معضل قطعه ســازان روند تأمین 
فولاد اســت. این دســتورالعمل موجب شــده که 
شــرکت های قطعه ساز نتوانند ورق فولاد را دریافت 
کنند و حتی شرکت های ســاپکو و سازه گستر که 
سالهاســت وظیفه خرید ورق فــولاد را دارند تا به 
صــورت امانی در اختیار قطعه ســاز قــرار دهند با 

معضل مواجه شده و توان تأمین ورق را ندارند.
وی ادامــه داد: از نظر فــولاد و ذخیره فولاد برای 
واحدهای قطعه ســازی در نقطه فوق بحرانی قرار 
گرفته ایــم؛ به شــکلی که برای خــرداد ماه ورقی 

در اختیار قطعه سازان نیســت.بی گلو با بیان اینکه 
سیســتم مچینگ از ســال ۹۸ قطع شــده است، 
گفت: این مســاله موجب می شود قطعه سازان ناچار 
به خرید از بــازار آزاد و خارج از بورس شــوند که 
تفــاوت قیمت بســیار زیادی دارد بــه صورتی که 
حتــی در برخــی از ضخامت ها شــاهد تفاوت ۸۰ 
درصــدی قیمت بــازار آزاد با بورس هســتیم و از 
سویی دیگر برخی قطعه ســازان همچون ساپکو و 
سازه گستر نمی توانند ورق دریافت کنند و به همین 
نســبت هم نمی توانند ورق در اختیار قطعه ساز قرار 
دهنــد که در این صورت برخی از قطعه ســازان به 
ویژه قطعه ســازان کوچک از بین خواهند رفت.وی 
تصریح کرد: مبنای دســتورالعمل وزارت صمت این 
بود که یک مقدار ورق های فولادی در بازار نشــتی 
پیدا کرده اســت؛ نظر ما حذف دستورالعمل نیست 
بلکه اصلاح این دستورالعمل است.بی گلو گفت: در 
این دســتورالعمل مواردی به عنوان مانع پیش بینی 
شــده اند؛ به عنوان مثال اعلام شده که قطعه سازان 
برای ظرفیت سنجی باید در سامانه بهین یاب ثبت نام 
کنند این موضوع از یک ســو فرایند زمانبری دارد و 
از سویی دیگر پروانه بهره برداری بسیاری از واحدها 
به ویژه واحدهای بزرگ زیر ظرفیت تولیدشان است 

زیرا محیط زیست اجازه اصلاح پروانه را نداده است. 
همچنین بسیاری از قطعه سازان دارای مجوز کسب 
و کارت شناسایی هستند و پروانه بهره برداری ندارند.

وی ادامــه داد: همچنین در ایــن آئین نامه اعلام 
شده که ورق فولادی فقط به واحدهایی اختصاص 

می یابد که دارای تجهیزات پرس کاری باشند.
دبیر انجمن قطعه ســازان افزود: باید دســتورالعمل 
اصلاح شــود و قطعه ســازان به سیســتم مچینگ 
برگردند و شرکت هایی همچون ساپکو و سازه گستر 
و مگاموتور به عنوان مرجع دریافت کننده ورق باشند 
و بتوانند ورق را دریافت کنند و در اختیار حدود ۲۵۰ 
قطعه ســاز قرار دهند.بی گلو اظهار داشت: بسیاری 
از قطعه ســازان اگر نتوانند تولیــد کنند درجا باعث 
کاهش تولید خودرو می شــود که قطعاً روی قیمت 
خودرو تأثیر می گذارد.وی افزود: از سویی دیگر اگر 
قطعه سازان به سمت بازار آزاد بروند باز هم موجب 
افزایش قیمت نهایی خودرو می شود. اما مردم دیگر 

طاقت افزایش قیمت خودرو و قطعه را ندارند.
بی گلو گفت: در شرایط تحریم بیرونی، دستورالعمل 
وزارت صمــت یک تحریم درونی اســت که نظام 
تأمین تولیــد را بهم ریخته اســت و صدمه آن به 

بخش خصوصی و مصرف کننده می خورد.

وی در مورد فلســفه دســتورالعمل وزارت صمت، 
تصریح کــرد: وزارت صمت می گفت ورق هایی که 
توسط خودروسازان یا قطعه سازان درجه یک دریافت 
شــده و به صورت امانی در اختیار قطعه سازان قرار 
گرفته در بازار نشتی داشته است. این موضوع مثل 
این اســت که بگوییم چون چند نفــر ورود ممنوع 

رفته اند رانندگی را کلًا ممنوع کنیم.
بی گلو افزود: اینکه گفته می شود چند شرکت خطا 
کرده اند را ما ندیده ایم چراکه اگر خطایی شــده بود 
تا الان حتماً به دادســتانی و مراجع قضائی معرفی 
می شدند. به هر حال اگر خطایی هم صورت گرفته 
حتماً باید با آنها برخورد شــود ضمن اینکه نمی شود 
به دلیل خطای چند شــرکت، تأمین مواد اولیه ۳۰۰ 
شــرکت را مختل کرد.وی ادامــه داد: این روال در 
ایران در حالی اســت که در دنیــا روال تأمین مواد 
اولیه این طور اســت که خودروســاز ورق را تحویل 
می گیرد و در اختیار زنجیره تأمین یعنی قطعه سازان 
قــرار می دهند که ایــن ورق در نهایت هم قطعه و 
هم ضایعات به خودروساز بر می گردد.بی گلو یادآور 
شد: هر خودرو به طور میانگین حدود ۶۰۰ کیلوگرم 
فولاد مصرف می کند؛ بنابراین تقریباً ۵۰ درصد وزن 

یک خودرو را فولاد تشکیل می دهد.

بــورس ایــران در حالی بر صــدر اخبار 
اقتصادی نشسته است که ماهیت خبرها 
نسبت به سال گذشته تغییری چشمگیر را 

تجربه می کند .
بازار سرمایه یکی از سخت ترین دوره های 
حیات خود را در پنج دهه اخیر پشت سر 
می گذارد. به اذعان بسیاری از کارشناسان 
اقتصادی و فعالان بازار مالی، بورس هیچ 
گاه در چنین موقعیتی قرار نگرفته است .

 پیشــروی شــاخص بورس تــا مرز دو 
میلیون و صد هزار واحد و ســپس ریزش 
عجیب و مداوم شــاخص در ۹ ماه پس 
از آن ســهامداران بورس را در موقعیتی 
نامســاعد قــرار داده اســت. تجمع های 

خیابانــی ســهامداران برابر ســازمان و 
شرکت بورس گواه بحرانی است که این 
روزها در بازار ســرمایه ایران جریان دارد 
و هنوز هیچ تدبیری نتوانسته است دامنه 

این بحران را جمع کند .
 شاخص بورس ایران حالا حتی محدوده 
حمایتی یک میلیــون و صدهزار واحد را 
نیز از دست داده است . مصطفی صفاری، 
کارشــناس بــازار ســرمایه در گفتگو با 
خبرانلاین تاکید دارد:  اگر دامنه نوســان 
را بدون محدودیت و بدون صف باز کنند 
شاخص به همان ۵۰۰ هزار واحد پارسال 

برمیگردد.
 امــا و اگرهای پیش آمــده در خصوص 

تامیــن مالــی دولت از بورس در ســال 
گذشته و ســپس رها شدن بورس تهران 
یکی از مهمترین نقاط انتقاد ســهامداران 
بورس در شرایط کنونی است . وزیر امور 
اقتصادی و دارایــی و رییس کل بورس 
اوراق بهــادار البته ایــن موضوع را مورد 
تاییــد قرار داده اند اما معتقد نیســتند که 
دولــت بورس را به حال خــود رها کرده 
است. فرهاد دژپسند که مخالفت خود را با 
محدودیت دامنه نوسان در بورس به دلیل 
کاهش نقد شــوندگی سهام اعلام کرده 
اســت، می گوید: اقتضای فعالیت در بازار 
ســرمایه محاسبه گری و دقت در خرید و 

فروش است.
او معتقــد اســت: در دنیا چیــزی به نام 
تضمیــن در بــورس نداریــم و با ذات 
اولین  بورس همخوانی ندارد، ســهامدار 
پیامی که در بورس می گیرد، این اســت 
که بورس بر مبنای بــازار عمل می کند، 
اما قطعــا حمایت از بازار را به روش های 
گوناگون انجام می دهیم.با این حال وی 
درباره میزان تامین مالی صورت گرفته در 
بورس در بهمن مــاه اعلام کرد:  در ۱۰ 
ماهه سال ۹۹ برابر با  ۵۰۰ هزار میلیارد 
تومان در بازار سرمایه تامین مالی انجام 

شده است.تغییر رییس بورس نیز در این 
دوره نتوانســت از فشار موجود در بورس 
بکاهد و حتی تغییر دامنه نوســان و دیگر 
اقدامات صورت گرفته هیچ کدام بازار را 
ســبزپوش نکرد. حالا نامه های مکرری 
از سوی کارشناســان نوشته می شود که 
پیشنهاداتی را در خصوص ساماندهی این 

وضعیت بحرانی در بر دارد .
ثروتی که از دست رفت

 ســهام عدالت حالا در زمره دارایی های 
بخش مهمی از ایرانیان است . تصمیماتی 
که برای عرضه سهام عدالت و آزادسازی 
بخشی از این ســهام صورت گرفت، به 
عقیــده برخی کارشناســان فشــار اولیه 

فروش در بازار سرمایه را رقم زد .
توســعه ســرمایه گذاری  انجمن  حــالا 
حرفه ای در بیانیه ای اعلام کرده اســت: 
تقریباً نیمــی از ایرانیان ۴۰درصد دارایی 
خود را در بورس از دســت دادند و اینک 
برخی به صورتی کاملًا کورکورانه راهی 
بازارهایــی نظیر رمز ارزها شــده اند که 
بی تردید بــه خروج نقدینگی از کشــور 
منجر شــده و یا در بازار ارز و ســکه به 
انتظار ســقوط اقتصاد کشــور یا در بازار 
املاک به دنبــال گرانی و تــورم آینده 

هســتند. در عین حــال ، ۱۲۴ فعال این 
بازار با انتشــار نامه ای با عنوان »جایگاه 
بانک مرکزی در حمایت از بازار ســرمایه 
به عنوان ثروت ملی«، بســته پیشنهادی 
خود را در ۱۵ مورد مطرح کردند. جزییات 

این نامه اینجا در دسترس است.
 نکته مهم اینجاســت که کارشناسان به 
اســتناد کمبود نقدینگی شدید در بورس 
و افزایش مداوم عطش فروش از ســوی 
از دســت رفتن  ســهامداران حقیقــی، 
شاخص یک میلیون واحدی را نیز بسیار 

محتمل می دانند.
بازار ســرمایه نشان   بررســی وضعیت 
می دهد بلاتکلیفی هــا در اقتصاد از یک 
ســو و انتظار برای برگــزاری انتخابات 
ریاســت جمهوری از ســوی دیگر سبب 
شــده اســت که برخی امید چندانی به 
احیای بورس در کوتاه مدت نداشته باشند 
و تحول در بازار ســرمایه را به نیمه دوم 

سال موکول کنند .
 روزهای ســخت بورس آینه تمام نمای 
اقتصاد ایران است که مدت هاست درگیر 
بحرانی جدی، ناشی از تشدید تحریم ها و 
بلاتکلیفی بــرای اتخاذ تصمیمات بزرگ 

مانند تعیین تکلیف اف ای تی اف است.

ریزش بازار بورس ادامه دار خواهد بود؟
تحلیلاتفاقاتیکهفتهاخیروصففروشسهام



گزارش

نود و ســومین مراسم اهدای جوایز اســکار که نخستین 
تجربه این مراســم ســینمایی در دوران پاندمی بود، صبح 

امروز و مثل هر سال با شگفتی هایی برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ورایتی، اســکار ۲۰۲۱ 
که از ساعت ۲ صبح به وقت ایران با رفتن پل ریسی یکی 
از نامزدهای بازیگری امســال روی فرش قرمز کارش را 
شــروع کرد، ســاعت ۴ و نیم با حضور رجینا کینگ روی 
صحنه و تاکید وی بر رعایت پروتکل های بهداشتی شروع 

شد و تا ساعت ۷ و نیم )به وقت ایران( ادامه داشت.
در این مراســم که برای سومین سال متوالی بدون حضور 
مجری برگزار شــد، کینگ نخســتین جایزه اسکار را که 

بهترین فیلمنامه اوریجینال بود به امرالد فنل اهدا کرد.
تجلیل دنیل کالویا از یک فعال حقوق سیاهان

دنیل کالویا که برای بازی در »یهودا و مسیح سیاه« برنده 
اســکار بهترین بازیگر مرد نقش مکمل شــد در سخنان 
دریافت جایــزه از فرد همپتون رییس حزب پلنگ ســیاه 
تشــکر کرد. وی در این فیلم در نقش این شخصیت بازی 

کرده است.
وی گفت: چه مردی. ما چقدر خوشــبختیم که در عصری 
زندگی کردیم که او حضور داشت. برای نوری که او پراکند 
از وی متشکرم. او ۲۱ سال روی زمین زندگی کرد و راهی 
برای صبحانه دادن به بچه ها پیدا کرد. به آنها آموزش داد، 
مراقبت رایگان پزشکی انجام داد و در برابر همه مشکلات 
این کارها را کرد. او به من راه را نشان داد، به من آموخت، 
همه بچه های حزب پلنگ ســیاه به من نشان دادند چطور 
خودم را دوســت داشته باشم و آنها عشق را به جامعه سیاه 

و دیگر جوامع سرریز کردند.
همپتون ســال ۱۹۶۹ در ۲۱ سالگی کشته شد. کالویا سال 
۲۰۱۸ برای بــازی در »برو بیرون« جــوردن پیلی اولین 

نامزدی اسکارش را کسب کرده بود.
برد بزرگ نتفلیکس

اســکار امســال شــب بزرگی برای نتفلیکس بود که در 
مجموع ۷ جایزه به خانه برد و از همه اســتودیوهای دیگر 
موفق تر ظاهر شــد. با این حال این استودیو از بردن جایزه 
بهتریــن فیلم باز ماند و در بخــش بازیگری نیز جایزه ای 
نصیبش نشد. این اســتودیو در مجموع ۳۶ نامزدی کسب 
کرده بود که آن هم بیشــتر از هر استودیوی دیگر حاضر 
در فهرســت نامزدها بود. »منک«، »بلک باتم ما رینی«، 
مســتند بلند »معلم اختاپوس من«، فیلم کوتاه »دو غریبه 
دور« و انیمیشن کوتاه »هر اتفاقی بیفتد هم دوستت دارم« 

فیلم های برنده نتفلیکس بودند.
در مجمــوع نتفلیکس در ۲۲ بخش از ۲۳ بخش اســکار 
حداقل یک نامزد داشــت. این کمپانی سال ۲۰۲۰ تنها ۲ 

جایزه از ۲۴ نامزدی اش برده بود.
وارنر برادرز پس از نتفلیکس دیگر اســتودیوی برنده بود و 
پس از آن سرچلایت پیکچرز متعلق به دیزنی جای داشت. 
سرچلایت سازنده »ســرزمین آوارگان« سه جایزه برد که 
شــامل بهترین فیلم، بهترین کارگردانی و بهترین بازیگر 
زن بود. برادران وارنر هم برای »یهودا و مســیح سیاه« و 

»تنت« سه جایزه برد.
آمازون اســتودیوز نیز برای »آوای متال« ۲ جایزه دریافت 
کــرد. این اســتودیو در مجموع ۱۲ نامزدی کســب کرده 
بود. پیکســار دیزنی نیز ۲ جایزه برای »روح« برد و سونی 

پیکچرز هم برای »پدر« با ۲ جایزه اسکار به خانه رفت.
بازیگر کره ای تاریخ ساز شد

یو-جونــگ یئون برای بازی در »میناری« به عنوان اولین 
بازیگر زن کره ای برنده اســکار تاریخ ساز شد. وی دومین 
بازیگر آسیایی اســت که جایزه بازیگری اسکار را دریافت 

کرده است.
وی جایــزه اش را از دســت برد پیت دریافــت کرد که با 
کمپانــی »پلن بی« از تهیه کننــدگان »میناری« بود. وی 
ســخنرانی اش را بازیگوشانه با کنایه ای به نبودن برد پیت 
در صحنه های فیلمبرداری شــروع کرد و گفت: ســرانجام 

شما را دیدم. ملاقات شما افتخاری است.
این شــوخ طبعی که برای مراسم سه ساعته ضروری بود، 
ادامه یافت و وی گفت: نمی توانم باور کنم اینجا هســتم. 
خوب بگذارید خودم را جمع کنم و ادامه داد: همان طور که 
می دانید من اهل کره هستم نام من یو-جونگ یئون است 
اما بیشــتر اروپایی ها به من یو یون می گویند. بعضی ها هم 
مرا یو-جونگ صدا می زنند. همه تان را امشب می بخشم.

وی همچنین به تجلیــل از دیگر رقبایش پرداخت و گفت 
همه نامزدها، ما پنج نفر برنده ۵ فیلم بودیم. امشب که من 
اینجا هستم فقط کمی شانس بیشتر داشتم. شاید هم این 
به معنی مهمان نوازی آمریکایی برای یک کره ای باشــد. 
وی ســخنانش را با تشکر از پسرانش به پایان برد و گفت: 
آنها مــرا وادار کردند بیرون بــروم و کار کنم. وی با بلند 
کردن مجسمه اســکارش گفت: این هم نتیجه اش است، 

چون مامان خیلی سخت کار کرد.
یون ۷۳ ساله بیش از ۴۰ سال در سینما و تلویزیون فعالیت 
کرده اســت. وی به عنــوان مریل اســتریپ کره جنوبی 
شناخته می شود، هر چند خودش این مقایسه را چاپلوسانه 

می خواند و آن را رد می کند.
تغییر مکان مراسم و نبودن ارکستر

از شــگفتی های اسکار نود و سوم باید از تغییر بزرگ محل 
برگزاری مراســم یاد کرد که در یک مــکان جدید یعنی 

یونیون استیشن برگزار شد.
در مراســم اسکار شب پیش هیچ ارکستری حضور نداشت 
و تنهــا »کســتلاو« به عنــوان دی جی موســیقی متن 

سخنرانی ها را اجرا کرد.
تاریخ سازی کلویی ژائو

کلویی ژائو به عنوان دومین برنده زن در بخش کارگردانی 
تاریخ ساز شد.

دست خالی ماندن »دادگاه شیکاگو ۷«
از باورنکردنی ها این بود که »دادگاه شــیکاگو ۷« که در ۶ 
بخــش نامزد بود، هیچ جایزه ای نبرد در حالی که در جوایز 
انجمن بازیگــران جایزه گروه بازیگران را از آن خود کرده 
بود. با این حال آرون ســروکین کارگردان فیلم به زودی با 
فیلم جدیدی برمی گردد. وی در حال فیلمبرداری »بودن در 
ریــکاردوز« با بازی نیکول کیدمن، خاویر باردم و جی.کی.

سیمونز است.
رقابت سخت بازیگران زن

اینکه فرانسیس مک دورماند این جایزه را برد جای تعجب 
ندارد و او سومین اســکار بازیگری اش را دریافت کرد. اما 
در دیگر جوایز فصل آنــدرا دی جایزه گلدن گلوب را برد، 
وایــولا دیویس جایزه انجمن بازیگــران و کری مولیگان 

جایزه منتخب منتقدان و اسپریت را از آن خود کردند.
چادویک بوزمن برنده نشد

اهــدای جایزه به آنتونی هاپکینز بــرای »پدر« نیز تعجب 
برانگیز شــد زیرا انتظار می رفت این جایزه از آن چادویک 
بوزمن برای »بلک باتم ما رینی« شود. وی هم برنده گلدن 
گلــوب و هم انجمن بازیگران شــده بود و آنتونی هاپکینز 
البته از ســوی بفتا برنده این جایزه شــد. هاپکینز دومین 
جایزه اســکارش را دریافت کرد و ۲۰ ســال پس از بردن 
اولین اسکار برای »سکوت بره ها« این موفقیت را به دست 

آورد.

سردار علایی می گوید: به دلیل نارسایی های 
موجود در قانون اساســی و در ســایر قوانین 
کشور، انسجام لازم در اداره کشور وجود ندارد 
و دستگاه های موازی در همه حوزه ها مشغول 
فعالیت هستند که گاهی به منافع ملی ضربات 

شدیدی وارد می آورند.
انتشــار فایل صوتی محمدجواد ظریف، وزیر 
امور خارجه کشورمان در فضای انتخاباتی و در 
بحبوحه مذاکرات وین با تحلیل های متفاوتی 

روبرو شده است.

سردار حسین علایی، نخستین فرمانده نیروی 
دریایی ســپاه پاســداران در واکنش به انتشار 
فایــل صوتی ظریف و حواشــی پیش آمده به 
خبرآنلاین گفت: انتشــار مصاحبــه وزیر امور 
خارجه نشــان داد که در ایــران هیچ حرف و 
رفتــار و عمل محرمانه ای وجــود ندارد و هر 
سخنی که گفته شود برای عموم منتشر خواهد 
شد. بنابراین اگر قرار است حرفی منتشر نشود 
از ابتــدا نباید بیان شــود.وی گفت: از طرفی 
وقتی به محتوای سخنان آقای ظریف در این 
مصاحبه توجه شود، بیانگر آنست که اشکالات 
موجود در ســاختار اداره کشور خود را در همه 
جا از جمله در سیاست خارجی و دیپلماسی نیز 
نشان می دهد.سردار علایی تاکید کرد: واقعیت 
این است که به دلیل نارسایی های موجود در 
قانون اساسی و در سایر قوانین کشور، انسجام 
لازم در اداره کشور وجود ندارد و دستگاه های 
موازی در همه حوزه ها مشغول فعالیت هستند 

که گاهی به منافع ملی ضربات شــدیدی وارد 
می آورند.وی تاکید کرد: شاید انتشار این نوار 
بتواند دســت اندرکاران اداره کشور را به چاره 

اندیشی در رفع این اشکالات وادار کند.
سردار علایی به فضای انتخاباتی نیز اشاره کرد 
و گفت: از ســوی دیگر الان فضای انتخابات 
در افکار عمومی بســیار سرد است و بخشی از 
مــردم حضور خود را در پای صندوق های رأی 
بی ثمر می دانند و معتقدند که تغییر دولت ها 
نمی تواند سیاســت های نادرست کلان اداره 
کشــور را تغییر دهد. اما انتشار این نوار نشان 
مــی دهد که افراد چقــدر در حفظ منافع ملی 
موثرنــد و دولت ها حتی با اختیارات ناکافی نیز 

می توانند در سرنوشت مردم موثر باشند.
وی گفــت: بنابرایــن ممکن اســت توجه به 
ســخنان آقای ظریف باعث افزایش مشارکت 
در انتخابات ریاســت جمهوری شــود و مردم 

تلاش کنند تا حداقل بدترها انتخاب نشوند.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

کرونای هندی هم آمد!
شیوع کرونای هندی و کشف آن در انگلیس با افزایش موج نگرانی در مردم این کشور و سایر کشورهای جهان همراه 

شد. فیروزه مظفری با انتشار کارتونی به این موضوع پرداخت.

تحلیل سردار علایی از متن اظهارات صریح وزیر امور خارجه 

انتشار سخنان ظریف نشان داد در ایران حرف محرمانه ای وجود ندارد

لحظههایبهیادماندنیازاسکارنودوسوم

     Tuesday - 2021 27 Aprilسه شنبه 7  اردیبهشت 1400  سال چهارم  شماره 762   14 رمضان 1442
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رنگموروینقشبرجستهفتحعلیشاه
نقش برجسته یا ســنگ نگاره فتحعلی شاه در 
چشمه علی شــهر ری با رنگ موی مشکی 
فرهنگی  میــراث  مدیــر  شــد.  مخدودش 
و گردشــگری ایــن شهرســتان می گوید: 
خوشــبختانه رنــگ قابل شست وشــو بوده 
و قرار اســت کارشناســان از فردا عملیات 
آغاز  را  نقش برجســته  تثبیت  و  پاکســازی 

کنند.
اتفاق رخ داده در نقش  نوروز تقی پور درباره 
برجســته چشــمه علی شــهر ری به ایسنا 
میراث فرهنگی و گردشــگری  اداره  گفت: 
از  نزدیکــی  فاصلــه  در  ری  شهرســتای 
چشــمه علی قرار گرفته اســت، بنابراین در 
طول روز به همراه یــگان حفاظت در چند 
نوبــت از آن بازدید می کنیــم. تا بعدازظهر 
دیروز که بازدیدی از این مجموعه داشــتم 
خبری نبود، اما هفت صبح امروز )دوشــنبه 
یگان  بازدیدی همــراه  در  اردیبهشــت(   ۶
حفاظت، متوجه لکه های رنگِ ســیاه روی 

شدیم. فتحعلی شاه  نقش برجسته 
او افزود: بررســی های اولیه نشــان داد که 
رنگِ موی ســیاه روی ســنگ نگاره پاشیده 
شده است. ظاهرا ســعی کرده اند با استفاده 
از ایــن رنگ حروف انگلیســی بنویســند. 
قوطی رنگ هــم در محل رها شــده بود. 
سریع اطلاع رســانی لازم را انجام دادیم و 
کارشناســان برای بازدید آمدند و قرار شــد 

فردا )سه شــنبه ۷ اردیبهشــت( تیمی برای 
پاکســازی و تثبیت نقش برجســته مســتقر 
شــود.تقی پور گفــت: خوشــبختانه از رنگِ 
استفاده نشده  یا رنگ های شیمیایی  اسپری 

و این رنگ قابل شست وشو است.
گردشــگری  و  فرهنگــی  میــراث  مدیــر 
شهرســتای ری بــه این نکته اشــاره کرد 
که یک کانکس نیــروی انتظامی در محل 
انتظامی  از نیروی  مســتقر اســت و گفت: 
تشــکر می کنیم، امــا با توجه به اســتقرار 
شــبانه روزی این ماموران در چشــمه علی، 

نبودیم. اتفاقی  کاش شاهد چنین 
تقی پور درباره محافظت از این نقش برجسته 

قاجاری با توجه بــه طرح مرمت و حفاظت 
چشمه علی که قرار بود تا پایان سال ۹۹ به 
سرانجام برسد و تا کنون وعده های مختلفی 
برای حافظت از آن داده شــده است، اظهار 
کــرد: بحث های مــا متمرکز بر دسترســیِ 
پیشگیری ها  اســت،  به ســنگ نگاره  آسان 
نیز باید بر این اســاس باشد. پس از بررسی 
تیم کارشناســی و متخصصان، درباره شیوه 
حفاظــت نیز تصمیم گرفته می شــود که آیا 
شیشه نصب شــود یا راه کار دیگری درنظر 
گرفته شــود.او درباره پیگــرد قانونی فرد یا 
افــراد مخدوش کننــده این نقش برجســته 
انتظامــی مکاتبه کردیم.  گفت: با نیــروی 

امیدواریم  امروز هم جلسه ای داشتیم.  صبح 
دیگر شــاهد چنین اتفاقاتی نباشــیم. قطعا 
شــکایت می کنیم تا شخص یا اشخاصی که 
دســت به چنین عملی زده اند پیگرد قانونی 

شوند.
گردشــگری  و  فرهنگــی  میــراث  مدیــر 
شهرســتان ری درباره شناســایی خاطی یا 
خاطیان توســط دوربین، گفت: متاسفانه در 
محدوده چشــمه علی دوربینی وجود ندارد و 
از مطالبات ما  نصب دوربین مداربسته یکی 
بوده است که امیدواریم در طرح ساماندهی 
نقش برجســته  تثبیــت  و  پاکســازی  و 

تامین شود. تجهیزات  این  چشمه علی 
تقی پــور ادامه داد: محوطه چشــمه علی در 
به  بازدیدی هم  اســت.  اختیار شــهرداری 
همراه مسؤولان شهرداری منطقه ۲۰ انجام 
دادیم و قرار است طرح ساماندهی محیطی 

را با شهرداری پیش ببریم.
ســنگ نگاره فتحعلی شاه به دستور این شاه 
قاجار روی دیوار چشمه علی شهر ری ساخته 
شده اســت. روی نقش برجسته فتحعلی شاه 
روی تختی شــبیه به تخت طاووس نشسته 
و ۱۶ پســرش در اطرافش جمع شــده اند. 
دارد  پیشــینه ای هشت هزارساله  چشمه علی 
و کانون مهمی از شــهر ری بوده است اما 
باید محافظت نمی شــود و هر  آن چنان که 
بار به شکلی در معرض تهدید قرار می گیرد.

بهاستقبالمرگ؛مقصرکیست؟
در شــرایطی که ویروس کرونای انگلیسی 
در کشــور می تازد و جان می گیرد و نگرانی 
از شــیوع نوع جهش یافتــه هندی آن هم 
وجود دارد، شــکل گیری تجمعاتی مشــابه 
آنچه در گرگان شــاهد آن بودیم بیشتر به 
بازی بر ســر جان شبیه است؛ موازنه ای که 
یک ســوی آن خوشــحالی از پیروزی تیم 
انســانی  محبوب و ســوی دیگرش فاجعه 
و شکســت کادر درمان اســت؛ اما در این 
شــرایط چه کســی پاســخگوی جان هایی 

است که در خطر افتاده...
به گزارش ایســنا، کرونا دوباره در کشــور 
جان گرفته و همچنان می تازد؛ مدتی است 
که مرگهــا ۳۰۰ تایی و ۴۰۰ تایی اســت؛ 
امروز ۴۹۶ جان دیگر گرفته شد و چند صد 
خانواده عزادار؛ مردم اما گوششــان بدهکار 

نیست و شاید هم دیگر نمی ترسند.
آتش کرونــا در میــان گفتاردرمانی برخی 
مســوولان و ضعــف نظــارت هــا و عدم 
قاطعیت در برخورد با تخلفات و پیشــگیری 
از آنها، مانند آنچه در گرگان شــاهد بودیم، 
هر روز شــعله ورتر می شود؛ آتشی که دود 
آن به چشم همه میرود و در این میان گویا 
شــمارش جانهای از دســت رفته هم دیگر 

پدیده ای است عادی...
در میانه اعــداد و ارقامی صعودی مبتلایان 
و جان باختگان روزانه کرونا و در شــرایطی 
که نگرانی از ویروس جهش یافته انگلیسی، 
بیمارســتانها را مملــو از بیمــار کــرده و 
رســیدگی به این حجم زیاد نفسهای بریده، 
کادر درمان را خسته و فرسوده کرده؛ تجمع 
وسیعی از هواداران تیم بسکتبال شهرداری 
گرگان در اســتقبال از تیم محبوبشان جای 
ســوال بســیاری دارد و رســما به استقبال 
مرگ رفتن است. سوال اصلی آن است که 
در چنین شــرایطی که نقشه کشور سراسر 
گداختــه و آتشــین اســت و محدودیتهای 
کرونایی برقرار، اجــازه برگزاری یا ممانعت 
از چنیــن تجمعی با چه ارگانــی و نهادی 
و ســازمانی اســت؟ آیا برای  استانداری ، 

فرمانداری و مدیران ورزشی و اعضای ستاد 
کرونای اســتان، این تجمع قابل پیش بینی 
نبود تا برای آن تدبیری بیاندیشند؟ تجمعی 

که بوی مرگ می دهد...
در این راســتا دکتــر حســین کرمانپور _ 
مدیرکل روابط عمومــی و روابط بین الملل 
ســازمان نظــام پزشــکی در گفت وگــو با 
ایســنا، در انتقاد به شــکل گیری تجمع در 
اســتقبال هواداران تیم بسکتبال شهرداری 
گرگان، گفــت: بانک اطلاعات و داده هایی 
که جامعه پزشــکی موظف بــود در اختیار 
مردم قرار دهد کاملا منتقل شــده اســت. 
درمــورد این اســتقبالی که شــکل گرفت 
می شــد با کمک مسئولین منطقه و دوستان 
ورزشــکار تمهیدی اندیشیده شود که تجمع 
به چنین وضعیتی کشــیده نشود، همانگونه 
که در فوت استاد شــجریان و موارد مشابه 
که ممکن بود تجمع شــکل بگیرد، اطلاع 
رســانی می شــد که مردم به دلیل شــیوع 
کرونــا حضــور نیابند و یا اصلا مراســمی 
برگزار نمی شــد.وی افزود: اولین کســانی 
که در شــکل گیری چنین تجمعاتی مقصر 
هستند، مســئولین برگزاری مراسم هستند. 
این تجمــع از مرحله فردی مردم گذشــته 
اســت. اگر قانونی کنار چنیــن وقایعی قرار 
گیرد باید با بانی این حرکت برخورد شود و 
مثلا ســتاد کرونا در استان مربوطه مصوب 
کنــد که با این تیم که عامل شــکل گیری 
تجمع بوده اســت، برخورد شود. این تجمع 
با شــادی مردم مغایرت دارد، فرد امروزش 
شاد می شود اما فردای ناراحت کننده ای در 
انتظارش خواهد بود. مگر می توان گفت این 
جمعی که کنــار هم قرار می گیرند و جیغ و 
ســوت می زنند قرار نیست به بیماری مبتلا 
همین  مشــابه  داد:  ادامه  شــوند؟کرمانپور 
اتفاق در واکسیناسیون افراد بالای ۷۰ سال 
رخ داد و ما شــاهد بودیم پیامکی ارســال 
شــد که افراد بالای ۷۰ ســال در مراکزی 
برای دریافت واکسن ثبت نام کنند و شاهد 
ازدحام این افراد مســن بودیــم و بعدا این 

پیام تکذیب شــد. خب اگــر قانون در کنار 
چنیــن ماجرایی قرار دارد باید به ســرعت 
بررسی کرده و ظرف مدت کوتاهی مقصر را 
مشخص کند که چه کسی عامل این تجمع 
شــد. بنابراین نه تنها جامعه ورزشــی بلکه 
بایــد با هر کس که عامــل چنین تجمعاتی 
می شود برخورد شــود و یا با تمام قوانین و 
بخش نامه هایی که ممکن اســت ظرف ماه 
های آینده توسط نهادها ابلاغ شود و سبب 
شکل گیری تجمع شــود، برخورد شود. در 
کشــوری که اینترنت و پهنــای باند داریم 
مردم باید به سمت استفاده از آن بروند و بر 
بگیرد. ازدحام شکل  اساس کمترین  همین 

وی تاکید کرد: بازهــم کنترل تجمع روش 
قطعی کنترل بیماری نیســت بلکه یکی از 
راه های جلوگیری از بروز مرگ های بالا در 
کشور است. مدام اعلام می شود هندوستان 
روزانه ۲۰۰۰ جانباختــه کرونایی دارد آنهم 
در حالــی کــه جمعیت هند با ایــران قابل 
مقایســه نیســت. اگر بنابر مقایسه با تعداد 
کشــته هایش باشــد، ما از آنها بیشتر کشته 
می دهیــم. علت این اســت اســت که قوه 
قضائیه و مقننه در کنار بخش اجرایی نیست 
تا چنین مشــکلاتی رفع شــود. ما می دانیم 
مشکل  اقتصادشان  هســتند،  ناراحت  مردم 
دارد، اما از ســوی دیگر در چنین شرایطی 
بــا بیماری از بیمارســتانی به بیمارســتان 
دیگر می روند تا پذیرش شوند و... آن وقت 
پزشــک هم که می بینید دیگر جایی برای 
بیمار ندارد افسرده و ناراحت می شود و همه 
این عوامل بر خدمــت او هم اثر می گذارد. 
مبارزه و جمع شــدن کرونا یک شعار است، 
باید به فکــر مدیریت بیماری باشــیم .وی 
درباره شرایط فعلی بیماری در کشور، اظهار 
کرد: اتفاقاتی که تاکنون شــاهد آن بودیم 
مربــوط بــه خریدها و تجمعات شــب عید 
بــود و از این هفته آثار ســفرهای نوروزی 
مشــخص می شود و تا اواسط اردیبهشت ماه 
هم ادامه خواهد یافت. در اســفند سال ۹۸ 
به شــکل خیلی پراکنده شاهد بروز بیماری 

بودیم اما پنج ماه بعد از آن دیدیم که در هر 
خانواده یک یا دو نفر بیمار می شــوند و این 
شرایط به شکلی پیش رفت که در آبان ۹۹ 
کل خانواده بیمار می شــدند، اکنون نیز نوع 
ابتلا به کرونا به شــکل خاندانی شده است 
و این یعنی رسیدگی و تیمار بیماران هم به 
مشــکل می خورد و این در حالی اســت که 
فوت افراد بر اثــر بیماری هم اثرات روانی 
زیادی بــر خانواده و جامعــه دارد. با ادامه 
این روند ممکن اســت مانند انگلســتان ما 
هــم یک نوع کرونای جهــش یافته ایرانی 

باشیم. داشته 
مدیرکل روابط عمومــی و روابط بین الملل 
سازمان نظام پزشــکی، گفت: نتیجه سفرها 
و دورهمی های نوروزی ممکن اســت ادامه 
یابــد تا به مراســم عید فطر، شــب قدر و 
انتخابات و نشســت های آن کشیده  سپس 
شــود و خدا می داند تابســتان امســال چه 

انتظار ما خواهد بود. اتفاقاتی در 
وی افــزود: به طور کلی تغییر چشــمگیری 
در تظاهرات بیماری نســبت به ســال قبل 
شــاهد نبودیم. بزرگترین مشکل ما ازدحام 
تخت های  که  اســت  و شــرایطی  بیماران 
بیمارســتانی به ســرعت پر می شوند، برای 
ICU انتظار می کشــیم و...  خالی شــدن 
بدتریــن تاثیــر و ارمغان کرونــا در طول 
مدت هــا اکنون نمود یافته اســت که کادر 
درمان به معنای واقعی خسته هستند و این 
موضوع کیفیت ارائه خدمت را نشــانه رفته 
اســت  که با کاهش کیفیت خدمت رسانی، 
تلفات افزایش می یابد.وی با انتقاد مجدد از 
تجمعاتــی نظیر تجمع اخیــر گرگان، گفت: 
مرگ و میرها در هر پیک نســبت به پیک 
قبلی افزایش چشمگیری داشته است و این 
نشانی از کاهش سطح کیفیت خدمات است 
که ناشی از خســتگی، استهلاک دستگاه ها 
و... است. لازم است مردم و مسوولان بیش 
از پیش نســبت به بیماری حســاس بوده و 
اجــرای پروتکلها و شــیوه نامــه ها جدی 

شود. گرفته 


